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نماینده ولی فقیه در هرمزگان: 

 تقویت بخش خصوصی به رشد دولت
 کمک می کند

صفحه 2

تعرفه صید اصلاح
 می شود 

دیوانخانه در عهد 
صفوی

?....کاظم گلخنی  

پیش نویس »لایحه حمایت از 
حقوق سالمندی« آماده شد

2 ,

3 ,

5 ,

کودکان را با اهمیت حفظ 
محیط  زیست آشنا کنیم 

بهترین دوران آموزش مقوله های مختلف 
از جملــه محیط زیســت دوران کودکی 
و مدرســه است بر این اســاس سازمان 
در   ۱۴۰۱ شــهریور  در  محیط زیســت 
راســتای امضای تفاهم نامه ای با آموزش 
و پرورش در صدد اســت نســل امروز را 

با اهمیت حفظ محیط زیست آشنا کند...

2 ,

2 ,

5 ,

قیمت انواع میوه و تره بار از تاریخ 1402/07/15 

تا اطلاع ثانوي شهرستان بندرعباس

حداکثر خرده 
فروشی»ریال«

نوع میوه  ردیف

402.500 انار ممتاز دانه مشکی 1

172.500 انار شیرین درجه2 2

713.000 موز درجه 1 اکوادور 3

621.000 موز درجه 1 هندی  4

460.000 موز تکدانه  5

منبع : سازمان جهادکشاورزی استان هرمزگان  

برای دریافت اطلاعات بیشتر به  سایت روزنامه www.nhn.ir مراجعه کنید

ان
زگ

رم
ی ه

ندا
ک 

افی
گر

فو 
این

یادداشت 
?.... دکتر عباس فضلی

این نوشــته را به مثابــه ی خداحافظی 
تلقی کنید.

من برای این بازنشسته می شوم تا خود 
را دوباره باز یابم.

?....مهدی میرآبی
وقتی در مرکزی بســیار حساس و حیاتی 
)نظیر بیمارســتان( گافی بــه این بزرگی 
)ناپدیــد شــدن جمجمه ی بیمــار( رخ 
می دهد. مدیــران بالا دســتی )معاونت 
درمانِ اســتان( برای جبران خســارت و 
جلوگیری از خطاهای احتمالی و بازگشت 
اعتمــاد عمومی، در اولیــن فرصت باید 
رئیــس بیمارســتان مینــاب را برکنار و 
فرد شناخته شــده و کاردانی را که مورد 
پذیرش سیستم و هماهنگ با ساختار بود 

را جایگزین می نمود.

با گذشت 50 روز از ماجرا

نه جمجمه ای پیدا شد؛ نه 
مسئولی توبیخ!

سقوط کانتینر در بندر شهید رجایی سقوط کانتینر در بندر شهید رجایی 
یک کشته و یک مجروح بر جا یک کشته و یک مجروح بر جا 

گذاشتگذاشت

ندای هرمزگان - کاظم گلخنی 
و  کار  تعــاون،  کل  اداره  کار  روابــط  مدیــر 
حادثــه  گفــت:   هرمــزگان  اجتماعــی  رفــاه 
ناشــی از کار و ســقوط کانتینر در بندر شــهید 
 رجایــی یــک کشــته و یــک مصــدوم بر جا 

گذاشت.

به گزارش ندای هرمزگان، وحیده شــاهی گفت: 
براساس گزارش اولیه، کانتینر از بالا بر روی این 
افراد سقوط می کند که در این حادثه یک نفر در 
محل حادثه جان خود را دست می دهد و نفر دوم 

مصدوم می شود.
وی ادامــه داد: نفــر دوم هــم به بیمارســتان 

بــوده  شــهید محمــدی منتقــل و بســتری 
 و امیــد مــی رود ســامتی خــود را بدســت

 آورد.
طبق اعام منابع محلی ظاهراً کارگران با کانتینر 
های خالی سایه بانی بر پا کرده بودند و هنگامی 
که راننده ریج اقدام به گذاشــتن کانتینر پر روی 

آن می کند  کانتینرها بــر روی یک خودرو آوار 
می شــود و باعث فوت یک نفر و زخمی یک نفر 

دیگر می شود .
به گفته منابع محلی چند ســاعت طول می کشد 
تا  جرثقیل برای برداشــتن کانتینرهای آوار شده 

اقدام کند.

  سیاسی

ندای هرمزگان - گروه خبر  
امام جمعه اهل سنت بندرعباس گفت: پیروزی مقاومت 
و مجاهدان اســام، یک حرکــت عظیم تاریخی و در 

مسیر پیروزی بزرگ است.
بــه گزارش ندای هرمــزگان، امام جمعه اهل ســنت 
بندرعباس در پی پیروزی مجاهدین اسام در سرزمین 

اشغالی فلسطین بیانیه ای صادر کرد.
شیخ یوســف جمالی رئیس شورای عالی مدارس اهل 
ســنت و جماعت جنــوب و امام جمعه اهل ســنت و 
جماعت بندرعباس در پیامی پیروزی تاریخی مجاهدین 
اسام در سرزمین اشغالی را تبریک گفت. در این پیام 
آمده اســت: پیروزی های تاریخی مجاهدین اسام در 
سرزمین های اشغالی فلســطین بار دیگر سست بودن 
پایه های ظلم و جور را نشان داد؛ دیری نیست که امت 
اســام و تمام مظلومین جهان به شادی و خوشحالی 

بپردازند و نصرت الله را ببینند.
فــارغ از اینکه دنیای کفر که بــا همدیگر اتحاد دارد و 
درصدد چنگ انداختن بر ســرمایه های مادی و معنوی 
جهانیان است تا بتواند با اسلحه های های پیشرفته خود 
مردم فلســطین و علی الخصوص غزه را به خاک خون 
بکشــد یا نه اما ثابت شد که اگر اســباب نصر فراهم 
شــود الله متعال نصرت خود را نصیب مؤمنین کرده و 
به وعده خود عمل می کند }ٱلَّذِینَ أُخرِجُوا مِن دِیَرِهِم 
ِ ٱلنَّاسَ  ُ وَلوَلَا دَفعُ ٱللهَّ بغَِیــرِ حَقٍّ إلِاَّ أنَ یَقُولوُا رَبُّنَــا ٱللهَّ
دُ  مَت صَوَ مِعُ وَبیَِع وَصَلوََت وَمَسَــجِ بعَضَهُم ببَِعض لَّهُدِّ
ُ مَن یَنصُرُهُ إنَِّ  ِ کَثیِراوَلیََنصُرَنَّ ٱللهَّ یُذکَرُ فِیهَا ٱســمُ ٱللهَّ

َ لقََوِیٌّ عَزِیزٌ{ ٱللهَّ
]سوره الحج: ۴۰[ کسانی که به ناحق از دیارشان رانده 
شدند ]و گناهی نداشتند[ جز اینکه می گفتند: »پروردگارِ 
ما الله اســت«. و اگر الله ]ظلــم و کفرِ[ برخی از مردم 
را به وســیلۀ برخی دیگر دفع نمی کرد، صومعه ها ]ی 
راهبان[ و کلیساهای ]نصاری[ و عبادتگاه ها ]ی یهود[ 
و مســاجدی که نام الله در آنان بســیار برده می شود 
حتمــاً ویران می گردید؛ و الله کســی را که ]دین[ او را 
یاری دهد، یقیناً یــاری می کند. بی تردید، الله قدرتمندِ 

شکست ناپذیر است.
ایــن پیروزی های تاریخــی به ما ثابت کــرد که چرا 
دشــمنان دین تمام تاش خود را بر تفرقه افکنی بین 
ملت های اســامی قرار داده انــد و اجازه نمی دهند که 
کشورهای اسامی و ملت های آن با همدیگر به وفاق 
و همدلی برســند؛ چرا که این رژیم جعلی که با اتحاد 
کوچک ترین جز از اجــزای این امت این چنین خوار و 
زبون شد اگر اتحاد بین ملل اسامی برقرار شود، هیچ 

اثری از آن بر کره خاکی نخواهد ماند.
بنده بــه نوبه خود از همه امت اســامی خواهانم که 
در این شرایط ســخت برادران خود را در میادین جهاد 
فراموش نکنند و دعای خیــر خود را در نماز، خلوت و 

جلوت خود بدرقه راه آنها کنند.

امام جمعه اهل سنت بندرعباس:

جهان اسلام یکپارچه از حماسه 
قدس حمایت کند

 

ندای هرمزگان - گروه خبر 
مدیرکل شــیات هرمزگان به همراه معاون صید و بنادر 
ماهیگیری شــیات اســتان، فرمانده یگان حفاظت منابع 
شــیات اســتان،رئیس حراست شیات اســتان،  رئیس 
سازمان نظام مهندسی کشــاورزی و منابع طبیعی استان، 
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های صیادی هرمزگان ، معاون 
نظام مهندسی کشــاورزی و منابع طبیعی استان و رئیس 
اداره روابط عمومی، هماهنگی و امور شهرستانهای شیات 
اســتان با فرمانده مرزبانی استان به مناسبت هفته نیروی 

انتظامی دیدار کردند.
بــه گزارش ندای هرمزگان، مدیر کل شــیات هرمزگان 
ضمن تبریک هفته نیروی انتظامی جمهوری اســامی و 
تشــکر از مجاهدت های عزیزان نیروی انتظامی به ویژه 
تاش های مرزبانی اســتان گفت: امیــد داریم با توجه به 
تعامات و همــکاری های خوب موجــود و تاش های 
ارزنده نیروهای مرزبانی شاهد افزایش برخورد با صید های 

مخرب و غیر مجاز باشیم.
مسعود بارانی افزود: تشدید برخوردها با صید شب چراغی 
با حضور و تعامل بیشتر جامعه صیادی، نیروهای نظامی و 
انتظامی و همچنین دستگاه های نظارتی از جمله درخواست 

های جامعه صیادی است.
وی با اشــاره به صید بالغ بر 32۱ هــزار تن انواع آبزیان، 
وجــود بالغ بر 35 هزار نفر صیاد و چهار هزار و 5۰۰ فروند 
شــناور صیادی در استان هرمزگان به عنوان قطب صید و 
صیادی کشــور تصریح کرد: این مهم بیانگر نقش صید و 
صیادی در معیشت ساحل نشینان است و بیانگر محوریت 
صید و صیادی در پایداری و ارتقای اشتغال، توسعه ساحلی 
و رونق اقتصادی در اســتان هرمزگان می باشد که نیاز به 
توجه جدی به پاســداری از ذخایر آبزیان در مسیر صید و 

صیادی پایدار احساس می گردد.
در ادامه فرمانده مرزبانی استان هرمزگان به تعامل سازنده 
بین مرزبانی اســتان واداره کل شیات اشاره کرد و گفت: 
بدون شــک تعامات و ارتباطات سازنده موجبات افزایش 
برخورد با صید غیر مجاز در راستای حفظ ذخایر وپایداری 

شغل ساحل نشینان ومرزبانان خواهد بود.
سردار بهادر اســماعیلی  جلوگیری از صید بی رویه و غیر 
مجاز  منابع آبزی را ماموریت مشــترک مرزبانی و شیات 
اســتان خواند و گفت: در حوزه مبــارزه با آلودگی دریا نیز،  
دیگر سازمان ها و نهاد های مرتبط  باید همکاری لازم را 

با یکدیگر داشته باشند.

مدیرکل شیلات هرمزگان در دیدار با 

فرمانده مرزبانی استان:

حراست از ذخایر آبزیان لازمه 
پایداری صید وصیادی 

   خبر 

تسریع در ثبـت و تغییرات کـلیه آگـهی های شرکـت های تعاونی، ثبتی و حقوقی شما  
       یک تماس کافیست !  32242888 و 076-32241515 

وقت خود را ذخیره کنید 

ندای هرمزگان - مرضیه دشتی 
در جلسات اخیر شورای اسامی شهر بندرعباس 
و اوایــل روزهای بازگشــایی مــدارس بود که 
خانواده هــا همچنان از اوضــاع باتکلیفی نرخ 
 ســرویس مــدارس در این شــهر گایــه مند

بودند.
مصیب نظری در حاشــیه نود و هفتمین جلســه 
رسمی شورای اسامی شهر بندرعباس به همین 
منظور در پاسخ به سوال خبرنگار ندای هرمزگان 
مبنــی بر اینکه آیا تکلیف نرخ گذاری ســرویس 
های مدارس مشــخص شده است یا خیر، عنوان 
کرد: این مشکل برطرف و نرخ سرویس مدارس 
مصوب شــده که جزییات بیشتر آن را می توانید 
از مدیرعامل حمل و نقل بار و مســافر شهرداری 

بپرسید.
وی در پاســخ به ســوال دیگر خبرنــگار ندای 
هرمــزگان در خصــوص اینکه آیا شناســایی و 
معرفی ساختمان های ناایمن در شهر بندرعباس 

به کجا رســید، افــزود: در مدتی که بنده تصدی 
ریاست شورا را برعهده داشتم، هنوز این موضوع 
در صحن شــورا مورد بررسی قرار نگرفته است و 
بــه همین دلیل نمی توانــم اظهار نظری در این 

مورد داشته باشم.
رئیس شورای اسامی شهر بندرعباس همچنین 
در ابتدای جلســه علنی شــورا و طی نطق پیش 
از دستور گفت: اســرائیل قدرت اصلی خود را در 
امنیت نظامی و حوزه اطاعاتی می دانست که هم 
شکســت اطاعاتی و هم شکست امنیتی خورد 
و آینده فلســطین را باید از امروز در تاریخ جدید 

ثبت کرد.
نظری در ادامــه اظهار کرد: امــروز روز جهانی 
کــودک اســت، با توجه بــه اینکــه بندرعباس 
شــهر دوســتدار کــودک اســت، لازم اســت 
شهرداری بندرعباس گزارشــی از اقدامات شهر 
 دوســتدار کودک در جلســات آینده به شورا ارائه

دهد.

وی ضمــن تبریک هفتــه نیــروی انتظامی به 
تاشــگران این عرصه، افزود: یاد تمام شهدای 
نیــروی انتظامی و شــهدای عرصــه امنیت که 
امنیت کنونی خود را مدیون آن ها هستیم، گرامی 

می داریم.
رئیس شــورای اسامی شــهر بندرعباس ادامه 
داد: به شــکرانه عملیــات غرورآفریــن طوفان 
الاقصــی که دیروز رزمندگان شــریف و جان بر 
کف انجام دادند، ضربه ای تاریخی و درخور فهم 

رژیم غاصب صهیونیستی را دیدیم، پس از جنگ 
اعراب تاکنون خســارت و چنین افتضاحی برای 

رژیم صهیونیستی دیده نشده بود.
نظری اضافه کرد: بسیاری از مردم شریف ما خود 
به خود این تصاویــر را دیدند، انرژی گرفتند و از 
اینکه مظلوم بر ظالم غالب شده است شاد شدند.

وی بــا بیان اینکه ما مقتدرانــه در کنار مقاومت 
فلســطین و مقاومت اسامی هســتیم، تصریح 
کرد: روزی می رســد که در کنار مسجد الاقصی 
به امامت امام خامنه ای نماز خواهیم خواند و این 

وعده به زودی محقق خواهد شد.
رئیس شــورای اسامی شــهر بندرعباس گفت: 
اســرائیل قدرت اصلی خــود را در امنیت نظامی 
و حوزه اطاعاتی می دانســت که هم شکســت 
اطاعاتی و هم شکســت امنیتی خــورد. آینده 
فلسطین را باید از امروز در تاریخ جدید ثبت کرد.
نظــری اضافه کــرد: خواهیم دید کــه اتفاقات 
گســترده ای رقم خواهد خــورد و قطعاً به وعده 
صددرصد مقام عظمای ولایت، اسرائیل 25 سال 
آینده را نمی بیند، اکنون ۱۷ ســال بیشتر نمانده 
اســت و به نظر می رسد خودشان عجله بیشتری 

دارند.

رئیس شورای شهر بندرعباس در پاسخ به ندای هرمزگان:

نرخنامه امسال سرویس مدارس را مصوب کردیم

ندای هرمزگان - گروه فرهنگی 
در حکمی از ســوی معاون وزیر آموزش و پرورش، »محمد هادی 
کشاورزی« به ســمت رئیس اداره فعالیت های اجتماعی و مهارت 
های ارتباطی اداره کل فرهنگی هنری، اردوها و فضاهای پرورشی 

وزارت آموزش و پرورش منصوب شد.
به گــزارش ندای هرمزگان، در حکمی از ســوی اصغــر باقرزاده 
معاون پرورشــی و فرهنگی آموزش و پــرورش وزارت آموزش و 

پرورش، »محمد هادی کشــاورزی« به عنوان رئیس اداره فعالیت 
های اجتماعی و مهارت هــای ارتباطی  اداره کل فرهنگی هنری، 
 اردوهــا و فضاهای پرورشــی وزارت آموزش و پــرورش منصوب 

شد.
وی پیش از این رئیس اداره امورتربیتی، مشــاوره و مراقبت در برابر 
آســیب های اجتماعی اداره کل آموزش و پرورش استان هرمزگان 

بود.

انتصاب یک هرمزگانی به سمت رئیس اداره فعالیت های اجتماعی و مهارت های 
ارتباطی وزارت آموزش و پرورش



خبر

ندای هرمزگان - کاظم گلخنی 
در پی انتقاد صیادان نوار ســاحلی جنوب کشــور نسبت به 
افزایش تعرفه صید، نمابنده بوشهر وعده اصلاح این تعرفه 

را داد .
به گزارش ندای هرمزگان، نماینده مردم بوشــهر، گناوه و 
دیلم در مجلس شورای اسلامی گفت: تعرفه صید ماهی و 

میگو در خلیج فارس اصلاح می شود.
عبدالکریم جمیری روز دوشــنبه بیان کــرد: در پی مطالبه 
صیادان استان بوشهر نسبت به کاهش تعرفه ها پیگیری های 

لازم در این زمینه انجام شد.
وی اضافه کــرد: با توجه به ضعف جدی زیرســاخت های 
صیادی برای این قشــر زحمتکش و هزینه های بالای آنان 
در برابر درآمد ناچیز، افزایش فوق تصور تعرفه های مصوب 
برای صید ماهی و میگو موجب رنجش خاطر صیادان عزیز 

شده است.
جمیری با اشــاره به مکاتبــه و پیگیری های صورت گرفته 
شــده با معاون وزیر کشور و رئیس ســازمان ملی شیلات 
افزود: ســازمان ملی شــیلات ایران بعنــوان متولی اصلی 
تعرفه گذاری صید ماهی و میگو باید این روند تعرفه گذاری 
را تصحیح کند و نسبت به تخفیف حداکثری تعرفه ها اقدام 

کند.
رئیس ســازمان شــیلات ایران در پاســخ به پیگیری های 
نماینده مردم بوشــهر، گناوه و دیلم طی نامه ای از اصلاح 
تعرفه ها خبر داد و اعلام داشــت: مبنای محاســبه تعرفه 
پروانه صید بر اســاس مفاد قانــون حفاظت و بهره برداری 
از منابع آبزی و آئین نامه اجرایی آن می باشــد، اما با توجه 
به درخواســت نماینده مردم بوشهر، گناوه و دیلم مراتب در 

دستور کار قرار گرفت.
حســینی ادامــه داد: پیش بینی لازم برای کاهش نســبی 
مبالغ تعرفه پروانه صید متناســب با ملاحظات تخصصی و 
اجتماعــی مربوطه صورت گرفته که متعاقباً مبالغ اصلاحی 

ابلاغ خواهد شد.

ندای هرمزگان - گروه خبر 
رئیس کمیته امداد توکهور و هشــتنبدی گفت: در راستای 
کمک به تحصیل دانش آمــوزان، تعداد ۴۵۰ جفت کفش 
با همکاری خیر نیکــوکار تامین و به دانش آموزان نیازمند 

تحت حمایت این نهاد اهدا گردید.
به گزارش ندای هرمزگان، غلامحســین حیدری با اعلام 
این خبر اظهار داشــت: در راستای کمک به تحصیل دانش 
آموزان، تعداد ۴۵۰ جفت کفش بــا همکاری خیر نیکوکار 
تامیــن و به دانش آموزان نیازمنــد تحت حمایت این نهاد 

اهدا گردید.
حیدری افزود: ارزش کفش هــای اهدایی به ۲۰۷ میلیون 
تومــان تهیه و بین دانــش آموزان خانواده هــای ایتام و 

محسنین تحت حمایت این نهاد توزیع شد.
رئیس کمیته امداد توکهور و هشتنبدی با بیان اینکه تلاش 
اصلی این نهاد برای رفع مشــکلات نیازمندان با مشارکت 
و همیــاری خیران و مردم نیکوکار بیان کرد و یادآورشــد: 
در طول ســال این نهاد آماده دریافت کمک های خیران و 
نیکوکاران در جهت دســتگیری از فقیــران و خانواده های 

نیازمند است.

ندای هرمزگان - گروه خبر  
معاون امور دریایــی اداره کل بنادر و دریانوردی هرمزگان 
گفت: ۴۴٣ دریانورد در 6 ماهه امسال در آب های این استان 

از شرایط اضطرار خارج و به آغوش خانواده بازگشتند. 
به گزارش ندای هرمزگان، اســماعیل مکی زاده با اشاره به 
نجات ۴۴٣ دریانورد توســط تیم های امداد و نجات دریایی 
استان افزود: تعداد کل ماموریت های عملیات های جستجو 
و نجات دریایی در 6 ماهه امسال ١۰١مورد بوده که نسبت 

به مدت مشابه سال قبل ١6 درصد افزایش داشته است. 
وی ادامــه داد: در عملیات هــا 6١ فرونــد قایق صیادی و 
تفریحی، ۲١ فروند شــناورهای تجــاری،١۴ فروند لنج و 
پنج فروند کشــتی نفتکش اعلام شــرایط اضطرار کردند 
 که از ایــن تعداد یک فروند لنج و یــک فروند قایق غرق 

شدند. 
معاون امور دریایــی اداره کل بنادر و دریانوردی هرمزگان 
یادآور شــد: از ١۰١ عملیات دریایی انجام شــده ۵۷ مورد 
خدمات پزشــکی به دریانوردان در پهنه آبراه های استان از 
سوی مرکز جستجو و نجات دریایی) MRCc ( ارایه شده 

است.  
در گســتره آبی اســتان هرمزگان که خلیج فارس و دریای 
عمــان را در دل خود جــای داده علاوه بر هشــت فروند 
شناور ناجی ٣6 ایســتگاه همیار ناجی )دریانوردان بومی و 
با شناورهای صیادی و تجار منطقه( به صورت شبانه  روزی 

در امر جستجو و نجات دریایی فعالیت می کنند.

?.... دکتر عباس فضلی
این نوشته را به مثابه ی خداحافظی تلقی کنید.

من برای این بازنشسته می شوم تا خود را دوباره باز یابم. 
از کار اداری و تدریس اجباری خســته شده ام. خصوصا 
وقتی نه دانشجو می فهمد چه می گویی و نه آموزش می 
داند چه کار می کنی. به قول ساموئل بکت من چیزی را 
که بلد نبودم به کسانی درس می دادم که نمی خواستند 
یاد بگیرند. از این رو، رهایی از جبرهای شــغلی، به آدمی 
پرَِ پرواز می دهد. یادآور می شوم ما با جبرهای ناخواسته 
ی بسیاری مانند تولد، تاریخ، طبیعت و خانواده، روزگار را 
سپری می کنیم که چاره ای جز کنار آمدن با آنها نداریم، 
اما می توانیم از جبرهای خودخواسته دوری گزینیم. چون 
دیگری بودن و یا شدن، بزرگترین جبر زندگی در جامعه 
ی مدرن است. مقایسه کردن های دائمی خود با دیگران 
آفت زاست. مســابقه با دیگران بدترین زجر حیات است. 
به خاطر حفظ مقام یا ارتقاء شــغل، خود را برَده و بنده ی 
کســی کردن، از جبریات خودخواسته است. تعلق و تملق 
اداری آزرده ترین رنج هاست. گریز از این موارد دل شیر 
می خواهد. البته هنوز درنمی یابم چرا عده ای وجود خود 

را به این امور موهوم و صفات مذموم می فروشند؟
از یاد نمی برم که ســال ها پیش، بــرای رهایی از این 
آفات اخلاقی و جبریات اداری، حتی حاضر شــدم شغل 
دانشــگاهی خود را از دســت بدهم. در مدت شــش ماه 
تعلیــق، بهترین آزادی و ســرفرازی را تجربه کردم. هر 
چنــد خیزش دانشــجویان و همت همــکاران عرصه را 
بر صادرکننــدگان اخراج تنگ کرد و ناچار از بازگشــتم 
به دانشــگاه شــدند. با وجود این، همواره موضوعی مرا 
رنــج می داد و آن این که شــاید من هــم قربانی نظام 
ایدئولوژیک ام و ناخواســته در یک بازی نمایشی حضور 
یافته ام. رومن گاری می گوید: نمایش های هالیوودی به 
من فهماند که سه چهارم زندگی سیاسی کنونی و زندگی 
ایدئولوژیک هم نمایــش اند.)معنای زندگی ام ص ۵۷( 
هیئت علمی شــدن یک روحانی در دانشکده ی پزشکی 
چه معنا دارد؟ تدریس معارف اســلامی و ادبیات فارسی، 
دانشجویان دانشگاه علوم پزشکی را نه ادیبی بار می آورد 
و نه مذهبی. اگر آنچه را داشــته اند نستاند، چیزی بر آن 
ها نمی افزاید. هر چند تلاش کردم گونه ای دیگر باشم، 
امــا محصول آن رضایت خاطرم را جلب نکرد. نوعی آب 

در هاون کوبیدن!؟!
در هــر صورت، پس از آن دوره بود که بیشــتر خواندم و 
نوشــتم و تنهایی خود را در این دو مهم جستجو نمودم. 
خود را در جمع دوســتان همفکر یافتم و به ایراد ســخن 
در نشســت های علمی پرداختم و واکنش آن ایده ها را 
با نوشــتن در وبلاگ و تلگرام و واتساپ تحکیم نمودم. 
گویا امروز به قهرمانِ واپسین اثر سینمایی کوروساوا یعنی 
مادادایو)نه، هنوز نه( تبدیل شــده ام. چنان که می دانید، 
داستان فیلم بر رابطه ی میان هیاکن اوچیدا و شاگردانش 
تمرکــز دارد. در ســال ١9۴٣، اوچیدا شــغل تدریس در 
دانشگاه را رها کرد تا بر نوشتن تمرکز کند. اما زمانی که 
خانه اش بر اثر بمباران هوایی در آتش ســوخت و ویران 
شــد به ناچار در کلبه ای کوچک یــک زندگی حقیرانه 
را آغــاز کرد. اوچیدا به رغم فقر و تنگدســتی، آزادگی و 
آزادمنشــی خود را همواره حفظ نمــود. هر کس که با او 
مواجه می شد از آن همه سرزندگی و شادمانی و امید به 

زندگی او به وجد می آمد.
و اکنون خرسندم که حاصل آن دغدغه ها در چهار کتاب 
»سفرنامه هند«، »زیستن در نوشتن«، »مغازله با مرگ« 
و »مواجهه با متن« می درخشد و مرا به آینده ای امیدوار 
و آرامشــی پایدار دعوت می کند تــا روزی که چند اثر 
دیگرم چون »دین و اسطوره« و »خاک غریب« و »نکته 

های نیکو« رونمایی شود.
هر دم جوان تر می شوم وز خود نهان تر می شوم/ همواره 

آن تر می شوم از دولت هموار من/مثنوی،١8۷8/۴
در پایــان باید بگویم: من از میان دو گزینه ی ماکیاولی، 
بهتر آن است که بیشتر دوست مان بدارند تا از ما بترسند 
یا آن که بیشــتر بترسند تا دوســت مان بدارند؟ فوئنتس 
وار، اولی را انتخاب کردم. هر چند شهوت قدرت و ثروت، 

برخی روحانیون را به سوی دومی سوق داد.

ندای هرمزگان - گروه خبر 
معــاون حفاظــت و بهره برداری شــرکت ســهامی آب 
منطقه ای هرمــزگان گفت: برای صیانــت از منابع آبی 
در 6 ماهه نخست  امســال، با همکاری گروه های گشت 
و بازرســی و پس از گرفتن دســتور قضایی، ١۲۰ حلقه 
چاه غیرمجاز در شــهرها و روستاهای مختلف این استان 

مسدود شد.
به گــزارش ندای هرمزگان، محمدامین طبســی در این 
خصوص افزود: در راســتای اجرای قانون توزیع عادلانه 
آب، برخــورد با متخلفان در دســتورکار قــرار گرفت و 
شــرکت آب منطقه ای برابر قانون بــا هر گونه حفاری و 
بهره برداری غیرمجاز در دشــت های استان به طور جدی 

برخورد می کند.
وی از مردم و اهالی روستاها خواست در صورت مشاهده 
هرگونه حفاری غیرمجاز با هــدف حفاظت از منابع آبی 
که متعلق به خود آن ها است؛ موضوع را از طریق سامانه 
تلفن ١8١١ به شــرکت آب منطقه ای هرمزگان گزارش 
دهند.طبق اعلام شرکت آب و فاضلاب هرمزگان، حدود 
۲۴ هزار حلقه چاه در اســتان وجــود دارد که تنها کمتر 
از ۵۰۰ حلقه چاه آب آشــامیدنی بــوده و بقیه در حوزه 

کشاورزی است.

   هرمزگان 
    

شماره 4250
سه شنبه 
18 مهر  1402

۱۲۰ حلقه چاه غیرمجاز در هرمزگان 
مسدود شد

تعرفه صید اصلاح می شود 

۲

  اجتماعی 
    

   یادداشت  
    

در 6 ماهه امسال صورت گرفت؛

نجات ۴۴٣ دریانورد در آب های 
هرمزگان 

اهدای ۴۵۰ جفت کفش بین دانش 
آموزان توکهور توسط خیر نیکوکار

بانی نظام ایدئولوژیک

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
مدیرکل ســازمان بازرسی استان هرمزگان 
به همراه قائم مقام شــرکت آب و فاضلاب 
هرمزگان به همراه کارشناســان ســازمان 
بازرســی از روند توسعه و پیشرفت فیزیکی 
تصفیــه خانه فاضلاب شــهر بندرعباس و 

انتقال پساب به صنایع غرب بازدید کرد. 
به گزارش ندای هرمزگان، در همین راســتا 
و با هدف جلوگیری از ورود پســاب به دریا 
و بهره برداری از ظرفیت آن برای مصارف 

غیر شــرب، قراردادی با تعدادی از صنایع 
بزرگ غرب بندرعباس در قالب تفاهم نامه 
آبفا با شــرکت توســعه و زیرساخت خلیج 
فارس منعقد شده است که می بایست طبق 

برنامه زمان بندی به سرانجام برسد. 
با تکمیل این پروژه کــه تاثیرات اجتماعی 
به سزایی خواهد داشــت، تمامی فاضلاب 
تصفیه شــده به صنایع غــرب بندرعباس 

منتقل می شود. 
هرمزگان  بازرسی  مدیرکل  اســمی  محمد 

در این روز، ضمن بازدید از ایســتگاه های 
پمپاژ، خط انتقال حاشیه خور  وروند توسعه 
تصفیه خانه فاضلاب بندرعباس، اهمیت و 
حساسیت تصفیه تکمیلی فاضلاب و انتقال 
پساب برای مصارف غیر شرب را مورد تاکید 

قرار داد. 
وی با قدردانی از تلاش های آبفا و دســت 
انــدرکاران این پروژه، بر تســریع در روند 
اجرایی پروژه در زمان مقرر با هدف تحقق 

مطالبه شهروندان تاکید کرد.

در بازدید مدیرکل بازرسی هرمزگان از تصفیه خانه فاضلاب بندرعباس مطرح شد؛

تمامی فاضلاب تصفیه شده به صنایع غرب شهر بندرعباس منتقل می شود

ندای هرمزگان – گروه خبر 
حجت الاســلام والمســلمین محمد عبادی زاده در حاشیه 
بازدیــد از مجتمــع گندله  ســازی مادکوش، بــا ذکر این 
نکتــه که بخش خصوصی همواره پشــتوانه قــوی ندارد، 
اظهــار کــرد: یکی از دلایلــی که همواره ســعی دارم در 
مجموعه های خصوص صنعتی حضور داشــته باشم برای 
ایجــاد همدلی و وفــاق میان مجموعه هــای فعال دولتی 
و خصوصــی در این زمینه بوده اســت تا حداقل چالشــی 
 از ســوی اســتان برای فعالان صنعتی و خصوصی ایجاد 

نشود.
به گزارش ندای هرمزگان، وی با اشــاره به سیاســت های 
کلان مقام معظــم رهبری در خصوص اقتصــاد دریاپایه، 
عنوان کرد: اقتصاد دریاپایه نقطه آغاز تمدن نوین محسوب 
می شود که باید به آن در ســطوح مختلف حکمرانی توجه 
ویژه ای داشــت. چراکــه اگر ظرفیت های دریایی کشــور 
 را نادیــده گرفت نمی توان تمدن نوین اســلامی را محقق

کرد.
نماینــده ولی فقیه در اســتان هرمزگان، با اشــاره به لزوم 
توجه به ظرفیت های دریایی هرمزگان، ابراز کرد: مادکوش 
به ســمت ایجاد زیرســاخت های اقتصاد دریاپایه در استان 

هرمــزگان گام برمی دارد که با توجه یــه این نکته که ٣8 
درصد کشور با دریا ارتباط دارد، باید این نوع نگاه در سطح 

سیاست گذاری ملی گسترش پیدا کند.
حجت الاســلام والمسلمین عبادی زاده، با ذکر این نکته که 
بخش خصوصی در کشــور مظلوم و تنهاســت، بیان کرد: 
تعلق و وابستگی دولت به مجموعه های دولتی ذیل خودش 
اجازه گســترش فعالیت بخش خصوصی را نمی دهد؛ یعنی 
در برخی از بخش ها دولت هم متصدی و هم فعال اقتصادی 
است به همین جهت بخش خصوصی خود را به عنوان یک 
رقیب برای دولت می بیند که اصلاح این رویه برای تحقق 

توسعه پایدار و تمدن نوین اسلامی لازم است.

وی، با بیان این نکته که بخش خصوصی به رشــد بخش 
دولتی کمــک می کند، خاطرنشــان کــرد: تقویت بخش 
خصوصــی از طریق تغییر نگاه حکمرانان و سیاســت های 
بالادســتی برای تحقق اهداف کلان نظام باسد در دستور 

کار باشد.
حجت الاسلام والمسلمین عبادی زاده، ضمن تاکید بر جلب 
مشــارکت دهی مردم در روند توســعه، مطرح کرد: اقتصاد 
کشــور ایران دارای ســه بخش خصوصی، دولتی و تعاونی 
اســت؛ اما هنوز موفق به تقویت نقش مشادکت مردمی در 
عرصه اقتصاد نبوده ایم که حضور مردم و سرمایه گذاران به 
عنوان ســهامداران مادکوش می تــوان این مخم را تقویت 

کند.
وی، ضمــن تاکیــد بر اســتفاده از ظرفیت شــرکت های 
دانش بنیــان، عنــوان کــرد: در حال حاضر شــرکت های 
دانش بنیان و مراکز علمی از ظرفیت های علمی صنایع آگاه 
نیستند و صنایع نیز به ظرفیت های شرکت های دانش بنیان 
آشنایی ندارند و این مهم باعث بروز چالش هایی شده است 

که باید برطرف شود.
نماینده ولی فقیه در استان هرمزگان، ضمن تاکید بر تقویت 
ارتباط صنایع با شــرکت های دانش بنیان، ابراز کرد: سعی 
شــود از شــرکت های دانش بنیان حمایت شــود تا بتوانند 
در آینده شــرکت های صنعتی نیاز خــود را از طریق همین 

شرکت های دانش بنیان تامین کنند.

نماینده ولی فقیه در هرمزگان: 

تقویت بخش خصوصی به رشد دولت کمک می کند

ندای هرمزگان  - مهدی میرآبی 
وقتی در مرکزی بســیار حســاس و حیاتی 
)نظیــر بیمارســتان( گافی به ایــن بزرگی 
)ناپدید شــدن جمجمه ی بیمار( رخ می دهد. 
مدیران بالا دســتی )معاونت درمانِ استان( 
برای جبران خسارت و جلوگیری از خطاهای 
احتمالی و بازگشت اعتماد عمومی، در اولین 
باید رئیــس بیمارســتان میناب را  فرصت 
برکنار و فرد شــناخته شده و کاردانی را که 
مورد پذیرش سیســتم و هماهنگ با ساختار 

بود را جایگزین می نمود. 
امــا گویا باید بــه همه ی ایــن احتمالات، 
خیالات و فکــت افکار عمومی در جبران از 
این ضایعه ی ســونامی وار، افسوس خورد و 

خود خوری کرد. 
زیرا با گذشــت بیش از یک ماه و قول دکتر 
زارعی، )معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی 
هرمزگان( نســبت به پیگیــری و برخورد با 
خاطیان نه تنها هیچ اقدامی صورت نگرفت، 
بلکه مســبب اصلی این قصور یعنی مسئول 
پاتولوژی )آزمایشــگاه( به کار خود در همان 
ســمت ادامه داد و بدتر از همه اینکه رئیس 
بیمارســتان به جای پذیرش اشــتباه و عذر 
خواهی، سیاســت فرار به جلو را اتخاذ نمود 
و با ســیاه نمایی مقصــر اصلی این وضع را 
دکتر ســورانی )جراح بیمار( دانست و از وی 

شکایت به عمل آورد.
با گذشــت زمان وقتی رویدادهــای بعد از 
ماجــرا را کنار هم می گذاریــم درمیابیم که 
حق با همان منبع آگاهی بود که نخواســته 
بود نامش فاش شــود. او به روزنامه اعتماد 
گفته بود: »پس از این موضوع مســئولان 
بیمارســتان دنبال این بودند تا گم شــدن 
اســتخوان جمجمه را گردن هر کســي که 
مي تواننــد بیندازنــد. از خانــواده بگیرید تا 
پزشــک و پرســتار بیمارســتان. مسئولان 
بیمارســتان معتقد بودند کــه چنین بیماري 
بــا آن شــرایط اصلًا نباید عمل مي شــده، 
چون توقع مردم شهرســتان از کادر درماني 
بیمارســتان بالا مي رود. پــس از این ماجرا 
وقتي براي بازرسي آمدند، عنوان کردند که 

اشکال از آزمایشگاه بوده است.«
 از قــول این منبــع آگاه: برای بازرســان 
هویت خطاکار )مســئول آزمایشگاه( محرز 
و مشخص می شــود و آنها گزارش خود را 

تقدیم معاونت درمان می کنند. 
اما دکتــر زارعی کــه در ۲6 مــرداد قول 
پیگیری هــا و برخــورد را داده بود. چند روز 
بعد در ۲9 مرداد با کــم اهمیت جلوه دادن 
موضــوع در واکنش بــه روزنامــه اعتماد 

می گوید: 
بیمارســتان،  آزمایشــگاهي  »یخچــال 

گاوصندوق نبوده که چیزي گم نشود.« 
»افکار عمومي فکر مي کند چه اتفاق حادي 

افتاده اســت! در صورتي کــه این موضوع 
عجیب نیســت و امــکان دارد اســتخوان 
جمجمه از اتاق عمل تا رسیدن به آزمایشگاه 
گم شده باشــد. در کل گم شدن استخوان 
جمجمه بــراي بیمار تهدیــد کننده حیات 

نیست.«
مَــرد مؤمن می فهمید در مــورد چی حرف 
می زنید؟ در مورد مرکزی با تشکیلاتی بسیار 
مهم که آخرین امید و پناه مردم برای ادامه 

حیات  شان است.
مگر کیک یا غذای نذری اســت که صاحب 
مشــخصی نداشته باشــد و توی راه ناپدید 
شــود!؟ این نوع اظهــار نظرهای مزحک و 
چنــدش آور نه تنها افــکار عمومی را اقناع 
نمی کند بلکه ریختن بنزین بر آتش است و 
موجب سلب اعتماد عمومی از سیستم درمان 
شــده و انزجار و نفرت مردم را از مسئولان 

این دستگاه بالا می برد. 
یــک پزشــک در چنین مقامی بــا نحوه و 
نوع عملکــردش تأثیری غیر مســتقیم بر 
ســلامت جــان و روان مــردم می گذارد. 
عطف به ســابقه،بر اســاس سلسله مراتب 
اعضا و پزشــکان زیر مجموعــه اش برای 
حل مناقشــه به او پناه می برند. بنابراین نه 
تنها باید مســتقل عمل کنــد بلکه زبانش 
باید شســته رفته و ادبیاتش عاری از تهدید 
و توجیه باشد و با سعه صدر، مدارا و تساهل 
همچون یــک قاضیِ با تجربــه در نهایت 
نتیجه ی اقداماتش به ســود دستگاه و افکار 
عمومی تمام شــود. نه اینکه بعد از ۵۰ روز 
و گزارش بازرســی به فاصله ی ۴8 ساعت، 
گویی نه خانی آمده اســت و نه خانی رفته 

است.  
و اما در ادامه، ماجرا پیچیده  تر هم می شود و 
با فاش شدن بخش های دیگری از داستان، 
حقایق ناخشنودی از ســهل انگاری و عدم 
کاردانی رئیس بیمارســتان میناب به چشم 
می آید. شــکایت از پزشــک بیمار از سوی 
ایشان ســبب می شــود تا دکتر سورانی به 
منزلــه ی روشــنگری گزارشــی مفصل و 
مکتــوب از ریــز ماجرا تهیه و به پزشــکی 

قانونی ارسال نماید. 
در گــزارش آمده اســت: »تحویل نمونه ی 
اشــتباهی بیمار دیگری توســط پرســنل 
آزمایشگاه نشانه ی وضعیت بسیار شومی از 
نبود نظارت و اختلالات ســاختاری مسئول 
فنی آزمایشگاه و بیمارستان است... چه بسا 
از عمد این اقدام جهت لاپوشانی گم کردن 
نمونه ی اصلــی و یا جهت تخریب وجهه ی 
تیم درمان توسط مســئول فنی آزمایشگاه 
)خانــم دکتر یادگاری و آقای دکتر صالحی( 
یــا حتی... که خود قابل طرح از نظر دعوای 
حقوقی و کیفری است. جدای از آن پزشک 
مسئول فنی آزمایشگاه سرکار خانم مرضیه 

یادگاری به شــماره نظام پزشکی ١۴۲۰8۵ 
فاقد پروانه طبابت فعال در شهر میناب است 
که به عنوان مســئول فنی در مکانی بسیار 
مهم مرتکب تخلف شده است. در بررسی به 
عمل آمده در ســایت نظام پزشکی و مراتب 
اداری، ایشــان دارای پروانه ی شهر سیریک 
تاریخ گذشــته بوده است و اینکه چگونه در 
میناب مســئول فنی آزمایشــگاه شده و ابقا 
شده جای بررسی از نظر تخلفات اداری دارد 

و قابل پیگیری است«
در پایــان این گــزارش کــه در تاریخ ۲۰ 
شــهریور ١۴۰۲ و در 6 صفحــه تنظیــم 
شده، دکتر ســورانی به رئیس بیمارستان و 
همسرش توصیه می کند: »به شکل مکتوب 
از کلیه کادر درمان که ســعی در ایجاد افترا 
نســبت به آنها داشــته و همینطور خانواده 
بیمــار، عذرخواهی و دلجویــی کند تا بلکه 

مورد عفو قربانیان قرار بگیرد«
وقتی گــزارش دکتر ســورانی را خواندم به 
یاد سریال طنز »در حاشیه« مهران مدیری 
افتــادم که تنها پس از پخش چند قســمت 

توقیف شد. 
اینکه رئیس بیمارســتان از پزشک جراح در 
لباس و دستکش استریل سر عمل بخواهد 
با گوشــی موبایل حرف بزند و با اصرار زیاد 
از وی بخواهــد حالا که عضــو اصلی گم 
شــده، عضو بدلی را جایگزین کند )به نقل 
از دکتر سورانی در گزارش( از همان حقایق 
تلخ روزگار است که مدیری 9 سالِ پیش در 
قالب طنزی ســیاه و تلخ به مقامات هشدار 
داد، ولــی آنها با اعمال فشــار از راه توقیف 
ســریال صورت مســئله را پاک کردند. در 
حالی که چنین وضعیتی گویا سریال ادامه دار 

بیمارستان های دولتیِ ماست. 
در همــان گــزارش اعتماد آمده اســت که 
طــی یک ماه گذشــته چند کــودک بر اثر 
عدم رســیدگی موثر و ســهل انگاریِ کادر 
جان  مختلف  بیمارســتان های  در  درمــان 
شــکایت پزشــکی  کادر  از  و   ســپرده اند 

کرده اند. 
وقتی مســئول آزمایشــگاه بورد تخصصی 
نداشــته و پروانــه فعالیــت اش مغایــر با 
اشتغال در بیمارســتان میناب بوده )نقل به 
مضمون( و همســر رئیس بیمارستان است، 
طبیعی اســت که مرکز تحــت کنترل خود 
را جدی نمی گیــرد و به دنبــال آن فاجعه 
رخ می دهد. اگر مســئول آزمایشگاه شخص 
غریبــه ای بود، آیــا آن وقت هــم رئیس 
بیمارســتان به دنبال آن بود که دیگران را 
 محکوم کند؟ یا شــخص خاطی را محاکمه

می کرد؟
همه می دانیــم با این ســیلِ مهاجرتی که 
از ســوی پزشــکان و پرســتاران در پیش 
اســت و امکانات و بودجه بیمارستان بسیار 
ناچیز اســت و مدیریت و خدمات رســانی 
علی الخصــوص در بیمارســتانی بــا ابــوه 
مشکلات در شهرســتانی چون میناب، کار 
بسیار مشــکل و طاقت فرســایی است. ما 

منکرآن نیســتم. باید واقعیت هــا را دید. اما 
ناراحت کننده این جاســت که پس از یک 
قصور سهوی و احتمالی، این قشری از جامعه 
که به عنوان افراد متخصص، تحصیل کرده 
و دانا محســوب می شوند نمی خواهد خطاها 
و اشــتباهات خود را بپذیــرد و بدتر اینکه 
مدعی و طلبکار هم می شــوند. ضمن اینکه 
مافوق  شــان هم نمی خواهد با یک داوری 
 و تصمیم درســت درصدد جبران خســارت

بر آیند.
پذیرش مسئولیت در چنین مراکزی شبیه کار 
در اداره مخابرات، آب و فاضلاب، مســکن، 
اوقاف و از این قبیل نیست که خطا و قصور 
پرســنل منجر به ســرخوردگی و ناراحتی و 
عقب افتادن کار مردم شــود، در این مرکز 
قصور به قیمت جان انســان تمام می شود. 
طبیعی اســت که انتظار مــی رود با همین 
شرایطِ دشوار و غیر اســتاندارد، پزشکان و 
کادر درمان نهایت تــلاش و فداکاری خود 
را اعمال نمایند. به عبارت دیگر به مسئولیت 
حســاس و خطیر خود با ارزش های انسانی 
پای بند باشــند. مثل کجــا؟ آنجا که دکتر 
سورانی به علت کمبود تجهیزات و با حداقل 
امکانات کار بازســازی مشی تیتانیومی را با 
صرف ۵ ســاعت به شکل دستی برای بیمار 

خود انجام می دهد. 
مثل عملکرد خوب دکتر کدخدایی و زحمات 
بی شــائبه دکتر دهقان که به علت کمبود 
نیرو در این قسمت حساس ماهانه حدود ١۵ 

جراحی سخت و موفق مغز انجام می دهد.
مثل آنجایی که دکتر یدالله رئیســی )مدیر 
قبلی بیمارســتان( با خیریــن وارد مذاکره 
می شود و بعضی اقلام و تجهیزات مورد نیاز 
و ضروری بیمارســتان را از این طریق تهیه 
می نماید. اقلام مصرفــی و مورد نیاز عمل 
را از شــرکت های معتبر و بــا کیفیت مهیا 
می سازد. همینطور با رایزنی، بعضی پزشکان 
را به واسطه ی دوستی و اعتباری که دارد از 

کلان شهرها به میناب جذب می کند. 
بعضــی ریزه  کاری هــا و اقدامــات در این 
دستگاه شــاید چندان به چشم نیاید و جزء 
وظایف تعریف شــده ی سازمانی آنها نباشد، 
ولی برای ارتقاء دستگاه و همینطور درمان و 

سلامت بیماران بسیار موثر است.  
اگــر دکتــر صالحی رئیــسِ بــا منطق و 
اخلاق مداری بود در صدد بر نمی آمد تا خطا 
را بــا یک خطای دیگر جبــران کند. با یک 
پوزش و عذر خواهی می توانســت قضیه را 
فیصله دهد و در آینده از این ماجرا به عنوان 
اندوختــه ای از تجربه بهره ببرد. متأســفانه 
مشــکل عمده ی ما انســان ها دقیقاً همین 
جاست که حاضر نیســتیم خطاهای خود را 

بپذیریم.
پانوشت: 

گویا چند روزی است دکتر زارعی از معاونت 
درمان اســتعفا داده است. بنابراین مسئولیت 
رسیدگی از این پس بر عهده جانشین ایشان 

دکتر کمالی است.

با گذشت ۵۰ روز از ماجرا

نه جمجمه ای پیدا شد؛ نه مسئولی توبیخ!



فرهنگ
 

عزت الله ضرغامی به دنبال طرح پیشــنهاد به عربستان 
برای لغو روادید، گفت: همکاری های دو کشور در این باره 

مثبت و سازنده است.
وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی در 
گفت وگو با ایســنا درباره جزئیات پیشــنهادی که اخیرا 
به مقام گردشــگری عربستان ســعودی برای لغو روادید 
و تشــکیل کارگروه رفع موانع ســفر بین دو کشور داده 
اســت، اظهــار کــرد: در دور جدید روابط بیــن ایران و 
عربســتان، گردشــگری جایــگاه ویــژه ای دارد. دولت 
عربســتان از من دعوت کرده بود در نشســت اخیر روز 
جهانی گردشگری در این کشــور شرکت کنم، به خاطر 
فشردگی کارها و برنامه ها موفق نشدم حضور داشته باشم 
و معاون صنایع دستی ام را به ریاض فرستادم و مذاکرات 
 خوبی بــا شــخصیت های مرتبط با گردشــگری انجام

شد.
او اضافه کرد: من از مقام گردشــگری عربستان دعوت 
کردم به بهانه اجلاســی که در تهران برگزار خواهد شد، 
ســفری به ایران داشته باشد. این ســطح از روابط را با 
عربســتان آغاز کرده ایم و فکر می کنــم یکی از بهترین 
مصادیق همکاری بین دو کشور، حوزه گردشگری خواهد 
بــود. این کار پیگیری می شــود و موانع مختلفی هم اگر 

هست آرام آرام برطرف می کنیم.
ضرغامی درباره پاســخ عربســتان به پیشــنهاد وزارت 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی ایران برای 
تشــکیل کارگروه رفع موانع گردشــگری و لغو روادید، 
 اظهار کــرد: همکاری هــا در این باره مثبت و ســازنده

است.  
وزارت میــراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
با هدف جذب گردشــگران بیشــتر و تسهیل تردد آن ها 
بــه ایران، طرح لغــو یکطرفه روادید با ۶۸ کشــور را به 
دولت پیشنهاد کرده است که بنا بر اظهارات مقامات این 
وزارتخانه، این پیشــنهاد مورد توافق وزارت امور خارجه 
اســت. کشــورهایی که لغو روادید با آن ها پیشنهاد شده 
شامل کشورهای همسایه و مجاور، مسلمان، حوزه تمدنی 
و پیمان های ملحق شده مثل »شانگهای« و »بریکس« 
اســت. عربستان نیز یکی از ۶۸  کشور پیشنهادی وزارت 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی برای لغو 

روادید است.
به دنبال این برنامه، مریم جلالی ـ معاون صنایع دســتی 
وزارت میراث فرهنگی،  گردشــگری و صنایع دســتی ـ 
که برای شــرکت در اجلاس روز جهانی گردشگری در 
ریاض به عربســتان سفر کرده بود، پیشنهاد لغو روادید با 

عربستان را با وزارت گردشگری این کشور مطرح کرد.
جلالی در این باره به روزنامه الشــرق الاوسط گفته است: 
ما یک خانواده هستیم و باید پروتکل ها و موانع جغرافیایی 
را با تفاهم پشــت ســر بگذاریم. با آمدن سفیر ایران به 
 ریاض بدون شــک صدور ویزا تســهیل بخشیده خواهد

شد.
بــه دنبال طرح این پیشــنهاد از ســوی ایران، عیســی 
آل فایع، کارشناس ســعودی متخصص در امور راهبردی 
و امنیــت بین المللی به خبرگزاری اســپوتنیک روســیه 
گفــت که از ماه مارس و در پــی توافق تهران و ریاض 
بــرای از ســرگیری روابط دیپلماتیک به واســطه پکن، 
فصــل جدیدی از روابــط میان ایران و عربســتان آغاز 
 شــد و اجرای لغو ویزای گردشگری میان دو کشور بعید 

نیست.
 عبدالله العسیری، کارشناس نظامی سعودی، نیز لغو ویزا 
میان دو کشــور را نتیجه تلاش های انجام شده از سوی 
ایران و عربستان دانست و تاکید کرد: می توان محتاطانه 
همکاری ها را گسترش داد و از حسن نیت ایران در بهبود 
روابط از طریق احترام به معاهــدات بین المللی اطمینان 

حاصل کرد.
 مقامات عربستان ســعودی هنوز نسبت به این موضوع 
واکنشــی نشان نداده اند. عربســتان مدتی است با هدف 
افزایش شمار گردشگران این کشور،  طرح ویژه معافیت 
از روادید الکترونیکی را برای شــهروندان بریتانیا و ایرلند 
شــمالی، اروپا و ایالات متحده آمریکا اجرا کرده اســت. 
ســاکنان کشــورهای عضو »شــورای همکاری خلیج 
فارس« و اقوام درجه یک آن هــا نیز می توانند از طریق 
یــک درگاه آنلاین بــرای دریافت ویــزای الکترونیکی 
عربستان اقدام کنند. این کشــور حدود چهار سال پیش 
در راســتای تسهیل شرایط سفر به این کشور، اعلام کرد 
 که برای شهروندان ۴۹ کشــور ویزای فرودگاهی صادر

می کند.
 ایــران و عربســتان پس از هفت ســال قطــع رابطه 
دیپلماتیک، با میانجی گری چین مناســبات خود را رسماً 
از سال ۱۴۰۲ از سر گرفته اند و سفارت و سرکنسولگری 
جمهوری اســلامی ایران در ریــاض و جده و نمایندگی 
دائم ایران نزد ســازمان همکاری اســلامی در خردادماه 
۱۴۰۲ بازگشــایی شــد و ســفارت عربســتان در ایران 
 نیز از مردادماه امســال فعالیت خود را در تهران از ســر 

گرفت.
افزون بر این، ایــران درحالی اعزام زائــران به عمره را 
از ســال ۱۳۹۵ متوقف کرده بود کــه در این مدت )جز 
در سال نخســت قطع ارتباط دو کشــور(، اعزام زائران 
ایرانی به حج تمتع انجام می شــد و با ازسرگیری روابط 
 دیپلماتیک دو کشور، بازگشت ایرانی ها به عمره نیز جدی

شده است.

 اصطــلاح دیوان بیگــی ماخوذ از »دیوان« فارســی 
به معنـــای شـــورا، انجمـن و مجلـــس و »بیـگ« 
واژه ای ترکــی بــه معنا و مفهوم اربــاب، میر و رئیس 
اســت که در مجموع به معنای رئیس شورای عدلیه و 
افرادی اســت که مامور انجام امور عدلیه هســتند. در 
واکاوی منابع تاریخی، عـــلاوه بـــر واژه دیوان بیگی 
بـا عنـــاوین دیگـری همچـــون دیوان بیگی باشـی 
و دیوان بیگی گـــری نیز روبه رو می شـــویم کـــه بـا 
استناد به منابع می تـــوان گفـــت دیوان بیگی گـــری 
عملکـرد منصـب مزبـور بـوده اسـت و به نظر می رسد 
عنــوان دیوان بیگی باشــی، برای تمایــز دیوان بیگی 
ارشــد )پایتخـــت( از نماینـــدگان وی در هر ایالت و 
بیگلربیگی نشین به کار می رفته است و نمایندگان او در 
ایـالاتی همچـــون بلخ، گرجستان، شماخی و قندهار 

عنـوان دیوان بیگی داشـته اند.
در واقع، دیوان بیگی باشــی با داشــتن موقعیت برتر و 
اختیارات گســترده، به رغم نظارت بـــر اعمال و احوال 
سایر دیوان بیگیان، وظیفه تنبیـــه و مجـازات آنـان را 
در صـــورت کوتاهی و قصور در انجام وظایف برعهده 
داشته است حتی وی نـــایبی داشــت که در غیاب او 
امور را اداره می کرد، »چنانکه آقابیگ در هنگام غیبـت 
علیقلـی خـــان شاملو به نیابت او دیوان بیگی بود...« در 
منابــع تاریخی و مکتوبات و فرامین صفویان از صاحب 
این منصـب بـا القـاب »عالیجـاه و مقرب الخاقان« و 
»رفعت و اقبال پناه عزت و اجلال دســتگاه« و »ایالت 
و شوکت پناه« یـــاد شـــده که نشان دهنده اعتبار و 
اهمیـت موقعیـــت دیوان بیگی در سـاختار حکومـت 
صـفویان اســـت. بررسی متون تاریخی نشان می دهد 
دیوان بیگی مجلس قضاوت خویش را در کشــیکخانه 
قصردولتــی، در هر هفتــه، چهــار روز و روزی دوبار 
برگزار می کــرد ودو روز دیگرِ هفته را نیز در خانه خود 
به دعاوی عرفی رســیدگی می کرد.نهــاد قضاوت به 
دلیل تامین امنیت و سلامت جامعه نقـــش مهمـی در 
ســـاختار حکومـت داشته و بر مبنای شرایط سیاسی و 
اجتماعی از فرآیند تحولات جوامـــع و حکومـت نیـز 
تاثیر پذیرفته است. در دوران صفویه، به رغـــم توجـه 
شـاهان صـفویه بـه دیـــوان عـدالت، همواره نواقص 
و کاستی هایی در روند قضایی جامعـــه بـه وجـودآمـد 
کـه شـاه عبـــاس در مجموعه اقدامات اصلاحی، در 
صدد رفــع آن برآمد. وی با عنایت به نظام قضـــایی 
دوران پیشــین و به کارگیری جنبه های مثبت آن، مقام 
دیوان بیگی را که پیــش از این به عنوان مقامی نظامی 
مطـرح بـود، بـه کارگرفـت و بـا ایجـاد تحـولاتی در 
ماهیـت کـــارکرد و وظـایف دیوان بیگی، رئیس آن را 
به عنوان رئـیس کـل دادگســـتری و قضـاوت ایـران 
برکشـــید. درحقیقــت با توجه بــه ضرورت های توده 
مردم، جابه جایی اقوام، انتقال اقلیت های مذهبی بـــه 
مناطق درونی ایران، ایجاد سرمایه گذاری تجاری توسط 
همین اقلیت های مذهبی، به کارگیـــری گروه هایی از 
آنان در بخش های نظامی و ســایر مقتضیات، زمینـــه 
 تشـکیل دسـتگاه جدیـد قضایی برای اداره جامعه مبرم 

بود.
دیوان بیگی با داشتن اختیارات نامحدود از سوی شـــاه، 
نماینـده تام الاختیـــار وی در حقوق عمومی بود و گاه 
از چنان قدرتی برخوردار بود کـه کسـی نمـی توانسـت 
مقـــام برجسته اش را به چالش بکشــاند، زیرا مزید بر 
مقـام قضـــایی، از تشـکیلات نظـــامی نیـز استفاده 
می کرد که پشتیبان و راهگشـای او در مواقـع بحرانـی 
و ضـروری بـــود. امنیـــت عمومی و دادرسی عرفی 
نهاد دیوان بیگی در نظـــام اجتماعی مخـتلط، زمینـه 
زنـــدگی اجتماعی مناســب را برای اقشــار مختلف، 
اقـوام متفـاوت، اقلیـت های مـذهبی، تجـار و سفرای 
خارجــی به نحو قابل تاملی فراهم کــرده بود. در پرتو 
کارکرد مثبت دیوان بیگی بود که در دوران شــاه عباس 
و ذیل عنایت شــاه به این نهــاد قضایی، نظم و امنیت 
خاصـی بـــر جامعه صفویه حکمفرما گردید، به طوری 
که عـلاوه بـر عامـه مـردم، سـایر اقلیـت ها، سیاحان 
و تجار نیــز از امنیت جانی و مالی برخوردار شــدند و 
دیوان بیگی در تعامـــل و همکاری بـا قضات شرعی، 
معضلات و مسائل را به نحواحسن حل و فصل می کرد، 
ولی بـه مـــرور زمان این مقام نیز از تعرض حوادث و 
وقایع و کم وکاســتی ها در امان نمانــد، چنانکه پس از 
مدتی، ضعف های ایجادشــده در حکومت و تعارضات 
دیوان بیگی با مقامات مـــذهبی، تضعیف مشــروعیت 
مذهبی ـ سیاســی شــاهان صفوی در دوره افول این 
حکومـت، عـدم سازگاری قوانین عرفی و نحوه اجرای 
آن با قـوانین شـرع و شـرایط اجتماعی، سـبب تضعیف 
موقعیت دیوان بیگی گردیــد، به طوری که در دهه های 
پایانی حکومـــت صـــفویه، اگرچه نهــاد دیوان بیگی 
اسـما وجـود داشـت، دادرسـی بـه معنـای واقعـی در 
جامعـه صورت نمی پذیرفت. چنین امری در نهایت نظم 
اجتماعی را دچار اختلال کـرد و زمینـه نارضایتی اقشار 
و اقوام مختلف را فراهم آورد و ســبب عصیان اقوامی 
گردید که در ســقوط حکومت صفویه نقش کلیدی را 

ایفا کردند.
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?گردآوری: کاظم گلخنی 

tپذیرش واقعیت مرگ
در کتــاب »رنــج و التیام در ســوگواری و 
داغدیدگــی، ویلیام وردن ترجمه محمد قائد، 

چهار تکلیف را برشمرده است.
۱- پذیــرش واقعیت فقدان: حتی در موردی 
کــه انتظار مرگ مــی رفته ممکن اســت 
بازمانده نخواهد باور کند که شــخص غایب 

باز نخواهد گشــت.به نظــر وردن، مومیایی 
کردن مردگان و نگه داشــتن اثاثیه ی آنها 
مانع از گــذز از مرحلــه ی پذیرش واقعیت 

فقدان است.
۲- اذعان درد و گذر از ماتم: به گونه ای که 
فرد مصیبــت دیده آگاهانه و صادقانه بپذیرد 
واقعه ای دردناک رخ داده که باید آن را تاب 

بیاورد و پشت سر بگذارد.
۳- فرد سوگمند با محیطی که شخص فقید 

در آن حضور ندارد، انطباق پیدا می کند.
۴- جایگاهی در خور متوفی برای یاد و نام او 
قائل می شود و می گذارد زندگی ادامه یابد.

به قول مونتنی ترس از مرگ، جایگاه مقبره، 
تجملات مراسم خاکسپاری تا حدودی مایه 
ی تسکین بازماندگان است تا کمکی به حال 

مردگان.)مقالات ص ۱۲۴(
ادامه دارد

   مقاله

?....................................دکتر عباس فضلی

استاد دانشگاه

نکته های نیکو
توضیحات ضرغامی درباره پیشنهاد لغو 

ویزا با عربستان

معاون وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی و 
رئیس ســازمان ســینمایی گفت: رایزنان 
فرهنگی باید به ما کمک کنند تا در فضای 
فرهنگی و از طریق سینما بتوانیم کشورها 

را به هم نزدیک کنیم.
به گزارش خبرنــگار فرهنگی ایرنا، محمد 
خزاعی در نخســتین روز از اولین اجلاس 
رایزنان فرهنگی جمهوری اســلامی ایران 
در کشــورهای همسایه با اشاره به گسترده 
شــدن ارتباط هــای ســازمان فرهنگ و 
ارتباطات و سازمان ســینمایی و برگزاری 
نشســت های مکرر اظهار داشت: در خیلی 
از موارد از جمله مسائل دینی مشکلاتی در 
کشــورهای مختلف در حوزه سینما داریم. 
در این حــوزه ها اختلاف نظر زیادی وجود 
دارد اما در مجموع نسبت به سینمای ایران 
نــگاه خیلی مثبتی وجــود دارد. باید ببینیم 
 در چه شــرایطی بویژه در حوزه بین الملل

هستیم.
وی با اشاره به اغتشاش های سال گذشته 

و تحریم هایی که علیه ســینمای ایران و 
جشــنواره ها صورت گرفت افزود: به دنبال 
اغتشــاش ها تخریــب بیــن المللی علیه 
ســینمای ایران شــکل گرفت و در خارج 
از کشــور اقدام به تولیدات فیلم های ضد 
ایرانی شد. اما امسال بر خلاف سال گذشته، 
اقبال جدی تری به رویدادها شده و به ویژه 
به جشــنواره بین المللی فیلم های کوتاه با 
استقبال بی ســابقه ای در ده سال گذشته، 

مواجه شده است.
خزاعی از هدف قرار گرفتن ۲۸ کشــور از 
الجزایــر، ترکیه،  آفریقــای جنوبی،  جمله 
روسیه و ترکمنســتان با توجه به اشتراک 
های موجود در تولیدات مشترک سینمایی 
خبر داد و گفت: در جاهایی پیشروی خوبی 
داشــتیم و در جاهایی با مشــکلات مواجه 
هســتیم که با کمک رایزنان فرهنگی می 

توان موانع را برطرف کرد.
وی خطاب به رایزنان فرهنگی گفت: شما 
نمایندگان فرهنگی ایران هســتید و باید از 

ظرفیت شما استفاده کنیم.
معــاون وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
همچنیــن گفت: در حوزه ســینما با وجود 
اختلاف نظرهای بســیار، در مجموع نگاه 
خیلی مثبتی نســبت به ســینمای ایران در 

عرصه بین المللی وجود دارد.
رییس ســازمان ســینمایی همچنین تاکید 
کرد: رایزنان فرهنگی باید به ما کمک کنند 
تــا در فضای فرهنگی و از طریق ســینما 
بتوانیم کشــورها را به هــم نزدیک کنیم. 
وســیله ای که می تواند کشورها را با هم 

متحد کند سینماست.
وی با اشاره به برنامه ریزی برای برگزاری 

جشــنواره ســینمایی کشــورهای خزر و 
کشورهای عضو شانگهای، ابراز کرد: منابع 
مالی سازمان ســینمایی کشور اندک است 
و برای برگزاری رویدادهای مهم سینمایی 
و همچنین ســاخت فیلم های مشترک با 
کشورهای همســایه، نیاز به حمایت های 

مالی است.
خزاعی همچنین اعلام کرد که از برگزاری 
هفته های فیلم در کشــورهای همســایه 
به کمک رایزنان فرهنگی کشــور، توسط 
سازمان سینمایی کشــور حمایت می شود 
تــا نمایش فیلم ها هم به صورت محتوایی 
و هم فنی، به صورت اســتاندارد انجام شود 
 و هزینــه های آن را نیــز پرداخت خواهیم 

کرد.
رایزنان  نخســتین اجــلاس منطقــه ای 
فرهنگــی جمهوری اســلامی ایــران در 
کشــورهای منطقه، از ۱۵ تــا ۲۰ مهرماه 
۱۴۰۲، بــا حمایــت ســازمان فرهنگ و 
ارتباطات اســلامی به عنوان قرارگاه اقتدار 
برگزار  ایران  اســلامی  فرهنگی جمهوری 

می شود.

خزاعی: سینما می تواند کشورها را با هم متحد کند 

تزریــق ۷ فیلم جدید به اکران ســینمایی کشــور، تاثیرات 
مطلوب خود را به جای گذاشــت به طوری که ۲ فیلم از این 
تعداد، نبض میلیونی ده ها هزار مخاطب را در دست گرفتند 
و ۵ فیلم دیگر نیز به عنوان اهرم هایی، کلیت فروش گیشه 

را با افزایش قابل توجهی همراه کردند.
به گزارش خبرنگار سینمایی ایرنا، همان گونه که انتظار می 
رفت، کمدی هتل موفق شد تا با جذب ۳۷۰ هزار مخاطب، 
فروش خود را به مرز ۲۰ میلیارد تومان برســاند. هتل با این 
راندمان، موفق شــد تا پس از بیش از ۶ ماه، فســیل را از 
صدر جدول فروش به زیر کشیده و به عنوان پرفروش ترین 
و پرمخاطب ترین فیلم این روزهای ســینمای کشور مطرح 
شود. البته که این روال برای هفته های آینده نیز ادامه دارد 
و باید فروش  بالای ۱۰۰ میلیاردی را برای این فیلم محتمل 

دانست.
انیمیشــن بچه زرنگ اما کار بزرگ تری را به انجام رســاند 
و بدون هیچ ادعایی موفق شــد تــا در ماراتن کمدی ها، به 
دومین فیلم پرفروش این روزهای کشــور تبدیل شود. بچه 
زرنگ موفق شد تا با بیش از ۱۴۰ هزار مخاطب، فروشی ۶ 
میلیارد و ۴۰۰ میلیــون تومانی را تجربه کند که این میزان 
فــروش در ۱۱ روز نخســت اکران یک انیمیشــن، اتفاقی 
قابل تمجید به حساب می آید. این فیلم نیز از آن دسته آثاری 
است که در ادامه، فروش چشم گیری را تجربه خواهد کرد.

ســومین فیلم پرفروش این روزهای سینمای کشور، کمدی 
فســیل است که توانســته طی ۱۱ روز اخیر، جایگاه سومی 

خود را تثبیت نماید. این کمدی هم اکنون ۶ میلیون و ۱۸۳ 
هزار نفر را به ســینماها کشــانده و گیشــه خود را از ۲۶۷ 
میلیارد تومان عبور داده است. البته که فسیل طی روزهای 
اخیر، بسیاری از سالن های خود را در اختیار فیلم های جدید 
قرار داده اســت اما با این حال به احتمــال فراوان، فروش 
کجدارومریز این فیلم تا پایان ســال در برخی ســینماهای 
کشور ادامه دارد تا این فیلم بتواند در ادامه رکوردشکنی های 

خود، قله های بالاتری از مخاطب و گیشه را فتح کند.
شهر هرت شــاید کمدی بدشانس بود که به موازات فسیل 
بــه روی پرده رفت. این کمدی هم اکنــون چهارمین فیلم 
پرمخاطب سینماهاســت که حــدود ۱ میلیون و ۶۰۰ هزار 
مخاطب جذب کرده و توانســته گیشه خود را به ۶۸ میلیارد 
تومــان نزدیک کند. فیلمی که شــاید اگر در تابســتان به 
روی پرده نمی رفت و اکرانش با فســیل هم زمان نمی شد، 
می توانســت به فروش بالاتری نیز دســت پیدا کند. گرچه 
این فیلم، همچنان به روی پرده است و می تواند به فروش 

بالاتری نیز دست یابد.
نارگیل ۲ نیز پنجمین فیلم پراقبال این روزهای کشور است. 

این فیلم موزیکال و عروســکی موفق شــده تا امروز، ۳۰۴ 
هزار مخاطب داشــته باشد و بیش از ۱۲ میلیارد تومان هم 
بفروشد. گرچه میزان انتظار از این فیلم، بالاتر از این میزان 
بوده که البته هنوز ســینماهای بسیاری، این فیلم را بر روی 
پرده دارند و قطعا گیشه این فیلم طی روزها و هفته ها آینده 

با رشد بیشتری همراه خواهد شد.
گیج گاه که اکران خود را از چهارشــنبه هفته گذشــته آغاز 
کرده نیــز در این مــدت، عملکرد چندان خوبی نداشــته 
به طوری که با ۱۱ هزار مخاطب، توانسته ۵۴۰ میلیون تومان 

فروش داشته باشد.
با نگاهی به ۵ فیلم پرمخاطب این روزهای سینماهای کشور 
متوجه می شویم که ســبد گوناگونی از آثار در میان آنها به 
چشم می خورد؛ کمدی، انیمیشن و سینمای کودک در میان 
۵ فیلم پراقبال این روزها ســهمیه دارند و این می تواند نوید 

بسیار خوبی برای پویایی سینمای کشور باشد.
با این وضعیت، گیشــه امســال ســینماهای کشور به عدد 
بی سابقه ۵۴۳ میلیارد تومان رســیده است. همچنین تعداد 
مخاطبان نیز به حدود ۱۲ میلیون و ۵۰۰ هزار نفر رســیده 
اســت که هر چه به ماه های پایانی سال نزدیک می شویم، 
ســینمای کشور فاصله خود را با گیشــه ۱۰۰۰ میلیاردی و 

مخاطب ۲۷ میلیونی، کمتر می کند.
البته که بــرای تحقق چنین آینده ای، تداوم اکران آثار مهم 
فعلی و نمایش فیلم های پرمخاطب، کاملا ضروری است که 
این مهم با توجه به انگیزه بالا در جهت بیشــتر دیده شدن 
فیلم های روی پــرده کنونی و برنامه ریزی برای اکران چند 
فیلم پرفروش تا پایان سال، کاملا در دسترس بوده و امیدها 

را تا حدود بسیاری زنده نگه می دارد.

»هتل« و »بچه زرنگ« بیشتر از ۲۶ میلیارد فروختند 

آتیلا پســیانی ســال ها قبل دلش را در جعبه هایی که آن ها 
را هم دلی تزییــن کرده بود گذاشــت؛ جعبه هایی که روی 
صندوق هــای میوه قرار گرفته  بودند و می شــد هواپیمایی با 
چهار چرخ به زنجیر کشیده  شده، ساعتی متوقف بر روی ۲۰ 
دقیقه به چهار، دفتر خاطراتی قفل شــده و یک ورق قرص 

نیمه تمام را در آن دید.
به گزارش ایسنا، عاشــق بازی بود و هر از گاهی بازی را از 
تئاتر و تلویزیون برمی داشت و به زمین دیگری می برد. بازی، 

مومی در دستانش بود؛ گاه در گروه تئاتری با عنوان »بازی«، 
گاه بــرای بازی جلوی دوربین تلویزیون و ســینما و گاه هم 
برای ساخت مجسمه ها و به تعبیر خودش »اسباب  بازی هایی 

برای بچه های بزرگ«.  
بــازی و بازی کــردن را گرامی  می داشــت و مخاطب را با 
برداشــتی آزاد از بازی هایش وا گذاشته بود؛ برداشت آزاد از 
جعبه هایی که اســباب بازی بچه های بزرگ می دانستشان و 

آن ها را برای دلش خلق کرده بود. 
این هنرمند سینما، تئاتر و تلویزیون راه مجسمه سازی را هم 
مثل یکی از بازی های خود پیش گرفته بود. اردیبهشــت ماه 
ســال ۸۶ جعبه هایش را در یک گالری به نمایش گذاشــت. 
نمایشگاه اسباب بازی بچه های بزرگ آتیلا پسیانی، هنرهای 
نمایشــی و هنرهای تجسمی پیوندی را برقرار می کرد و او از 

این راه بار دیگر به هنر تجسمی اهمیت داد.
آتیلا پســیانی نیم  نگاهی به هنرهایی چون عکاسی و خلق 
مجســمه ها داشــت. او گرچه که خود به صــورت حرفه ای 

عکاســی نمی کرد اما در دهه های ۷۰ و ۸۰ و تاسیس گروه 
نمایشی »بازی« که حلقه اصلی آن را اعضای خانواده اش و 
سایر هنرمندان تئاتر حلقه دوم آن را شکل می دادند عکاسی 
را در اولویت هــای خود قرار داد؛ بــه طوری که حمید جبلی 
بــه عنوان عکاس از تمرینات گروه بــازی تصاویری را ثبت 
می کرد. این موضوعی اســت که آن زمان، کمتر مورد توجه 

هنرمندان حوزه نمایشی بود.
او علاوه بر این، با حضور فعالش در دهه ۸۰ در موزه  هنرهای 
معاصر تهران نیز بار دیگر نگاهش را به حوزه تجسمی معطوف 
کرده بود. پسیانی با موضوع »پرواز پایداری« پرفورمنسی را 
در موزه ی هنرهای معاصر، همزمان با حضور در نمایشــگاه 

هنر جدید، در اردیبهشت ماه سال ۸۶ برگزار کرد.
او با عنــوان »آناتو تیــغ« نیز نمایشــگاهی از آثار حجمی 
دیده نشده اش را با پرفورمنسی همراه کرد که خردادماه سال 
۸۶ در تهران به نمایش درآمد. او در این نمایشگاه تعدادی از 
آثار حجمی و مجســمه هایش را به همراه پرفورمنسی ـ پیوند 
هنرهای نمایشی و هنرهای تجسمی ـ از گروه تئاتر »بازی« 

با عنوان »آناتو تیغ« در گالری خاک به نمایش گذاشت.

آتیلا قلبش را در جعبه  اسباب بازی جا گذاشت 

راضیه تجــار جایگزین محمد سرشــار و 
رئیس انجمن قلم ایران شد.

به گــزارش خبرگزاری مهــر، راضیه تجار 
در بیست و چهارمین جلسه دوره دوازدهم 
هیئت مدیره انجمــن قلم با اکثریت آرا به 

ریاست این انجمن برگزیده شد.
اعضــای هیئت مدیره انجمــن قلم ایران 

یعنی داستان  نویسانی چون محمد سرشار، 
احمد  اســماعیلی،  رضا  پوریامیــن،  مریم 
شــاکری، رحیم مخدومی و همچنین علی 
الله سلیمی به  عنوان بازرس در محل دفتر 
انجمن قلم ایران حاضر شدند و راضیه تجار 
را به عنوان ریاست انجمن برگزیدند. پیش 
از این محمد سرشار عهده دار این مسئولیت 

بود.
راضیه تجار داستان  نویس ۷۶ ساله ایرانی 
اســت که در آثار تحسین شده ای به نقش 
زنان در مســائل مربوط به جبهه و جنگ 
پرداختــه اســت. همچنین همســر تجار، 
منوچهر حقانی پرست فیلمبردار و کارگردان 
سینما بود که سال ۱۳۸۹ دار فانی را وداع 

گفت.
انجمن قلم ایران در ســال ۱۳۷۸ با مجوز 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و با هدف 
اشــاعه هر چه به تر و بیشــتر ارزش های 
والای انســانی و دینی و ایفای نقشِ فعال 
نویســندگان عضو این انجمن در تحولاتِ 
ماننــد حمید  افــرادی  توســط  اجتماعی 
ســبزواری، محمد سرشــار و سید مهدی 

شجاعی بنیان گذاشته شد.

پس از رای گیری و انتخابات؛ راضیه تجار رئیس انجمن قلم ایران شد



تولید نفت از میدان نفتی 
سپهر و جفیر آغاز شد

ارتقاء رتبه جهانی ایران 
در تولید تخم  مرغ

اتصال۴۰ واحد نیروگاه 
حرارتی جدید به شبکه برق 

کشور

رئیس کانون انبوه سازان مسکن گفت:طی دو سال دولت 
ســیزدهم دو جلسه با دو وزیر داشــتیم اما پیشنهادات ما 
به کارشناســان ارجاع شــد و این یعنی هیچ نتیجه ای از 

جلسات نمی توان گرفت.
به گزارش خبرنگار مهر، جمشید برزگر رئیس کانون انبوه 
سازان مسکن و ساختمان در بیستمین اجلاس سراسری 
انبوه ســازان مسکن و ســاختمان های ایران، گفت: طی 
دو ســال دولت سیزدهم دو جلســه با دو وزیر داشتیم و 
جلساتی که بیش از ۳ ســاعت طول کشید و پیشنهادات 
ما به کارشناسان ارجاع شــد این یعنی هیچ نتیجه ای از 

جلسات نمی توان گرفت.
وی گفت: تنها زمانی موفق می شویم که به فعالان حوزه 
ساخت و ساز مسکن یعنی انبوه سازان اعتماد کنیم و تنها 
راه حل اجرا و دســتیابی به اهداف ریاست جمهوری برای 
ساخت یک میلیون مسکن توافق و امضای تفاهمنامه با 
انبوه سازان است. در این صورت شعارهای دولت سیزدهم 

در حوزه مسکن به سرانجام می رسد.
رئیس کانون انبوه ســازان خاطر نشــان کــرد: یکی از 
مشــکلات ما عدم توجه به قوانین و مقررات اســت. به 
عنوان نمونــه مصوبه هیئت وزیران ســال ۱۳۷۵ برای 

انجمن های استانی انبوه سازی هنوز اجرا نشده است.
وی گفت: هفتصد هزار هکتار بافت فرسوده داریم که ۲۲ 
میلیون نفر در این بافت ها ســاکن هستند. معتقدم در این 
حوزه نیز باید به بخش خصوصی اعتماد کنیم و مسئولی 

برای شنیدن حرف های ما وجود داشته باشد.

 

در جلســه روز گذشــته شــورای رقابت با دستور جلسه 
بررســی پیشــنهاد کارگروه تخصصی خودرو، قیمت دو 

خودروی چینی مشخص شد.
طبق اعلام اختصاصی شورای رقابت به ایسنا، قیمت دو 
محصــول جدید دایون )ایلیا موتــور( و تیگارد )خودروی 

شرکت دیار خودرو و شرکت ساینو چین( مشخص شد.
بر اساس اعلام این شورا به ایسنا، قیمت خودروی تیگارد 
٩٨۵ میلیون و ۲۲٩ هــزار و ٨۳۴ تومان و قیمت دایون 
یــک میلیارد و ۳٨۲ میلیون و ۲۵۴ هــزار و ۶٠٨ تومان 

تعیین و مصوب شده است.
گفتنی است که شورای رقابت در جلسه ۶٠٨ خود نیز به 
اینترنتی  بررسی قراردادهای منعقده شرکت های تاکسی 
بــا راننــدگان پرداخت که از حیث احتمال درج شــرایط 

غیرمنصفانه، در نهایت به جمع بندی نرسید.
 

ســامانه یکپارچه در اطلاعیه ای جزئیات فروش خودرو 
چانگان plus CS۳۵ را منتشر کرد.

به گزارش خبرگزاری مهر، سامانه یکپارچه خودرو وارداتی 
در اطلاعیه ای اعلام کرده اســت »به اطلاع متقاضیان 
خودرو وارداتی که در عرضه شــماره یک، خودرو چانگان 
plus CS۳۵ )تیــپ ۲ و ۳( انتخــاب نموده اند و هنوز 
از طرف شــرکت ســایپا دعوت نامه دریافــت نکرده اند 
می رساند، در صورت تمایل به دریافت سایر خودروها در 
عرضه های بعدی، نســبت به لغو ســفارش خود طی ۴٨ 
ساعت آینده )از تاریخ ۱۶/٠۷/۱۴٠۲( اقدام نمایند. در غیر 
این صورت، متقاضیان خودرو چانگان plus CS۳۵ در 

لیست انتظار شرکت سایپا باقی خواهند ماند.«
تبصــره ۱- لازم به ذکر اســت تا زمانــی که متقاضیان 
فعلی خودرو چانگان plus CS۳۵ را تحویل نگرفته اند، 

عرضه جدیدی برای این خودرو صورت نخواهد گرفت.
تبصــره ۲- امــکان تغییر اولویت از تیــپ ۲ به ۳ برای 
متقاضیــان محترم خودرو چانــگان plus CS۳۵ محیا 

می شود.
تبصره ۳- در صورت لغو سفارش قبل، انتخاب خودروی 
جدیــد و عدم امکان تخصیص خودروی جدید با توجه به 
ظرفیت موجود اولویت ایشان به قوت خود باقی می ماند.

تبصره ۴- در صورت لغو سفارش قبل، انتخاب خودروی 
جدید و تخصیص به ایشــان در صورت عدم تکمیل وجه 

در زمان مقرر اولویت ایشان در سامانه حذف می گردد.

  خبر
  

رئیس کانون انبوه سازان مسکن اعلام کرد؛

جلسات بی نتیجه با وزرای مسکن

160درصد
 افزایش ارزش ذخایر 

معدنی هرمزگان

3برابر شدن
 کسری بودجه آمریکا 

در کمتر از یکسال

5درصد
 مصرف آب خانگی 

کاهش یافت

400میلیارد تومان
 پاداش به مردم در 

زمینه صرفه جویی برق 
پرداخت شد

تیتر های 
کوتاه خبری

رئیس بنیاد مســکن با اشاره به اینکه مشکل اشــتغال در روستاها باید 
برطرف شود گفت: اگر این مشــکل مرتفع شود شاهد کوچ معکوس از 

شهر به روستا خواهیم بود.
به گزارش خبرنگار مهر، غلامرضا صالحی رئیس بنیاد مســکن انقلاب 
اســلامی در نشست خبری به مناسبت روز روستا و عشایر گفت: با توجه 
به اینکه ۱۵ مهر به نام روز روســتا و عشایر نام گذاری شده این موضوع 

نشان دهند اهمیت روستاها و عشایر است.
صالحی در ادامه با اشــاره به جمعیت روستاییان و عشایر تاکید کرد: در 
روستاها پتانســیل اقتصادی فراوانی وجود دارد به طوری که در اقتصاد 

ملی کشور نقش به سزایی دارند
وی گفت: روســتا در تولید، صنعت و صادرات غیرنفتی نقش چشمگیری 

داشته اما با این حال همچنان مشکلات اشتغال در این بخش بسیار بالا 
اســت که این موضوعات باید حل شود و در صورت حل ان شاهد کوچ 

معکوس خواهیم بود.
این مقام مســئول خاطر نشان کرد: طی سال های گذشته و پس از دوره 
انقلاب اســلامی پروژه های عمرانی چشم گیری در روستاها انجام دادیم 
اما تنهــا پروژه های عمرانــی نمی تواند موجب مانــدگاری جمعیت در 

روستاها شود.
وی با اشــاره به برنامه هفتم توسعه، گفت: در برنامه هفتم توسعه آنطور 
که باید و شــاید در بحث روســتاها ورود نکردیــم و برنامه های فعلی 

جوابگوی نیاز روستاها نیست.
رئیــس بنیاد مســکن تاکیــد کــرد: از ابتــدای ســال ٨۴ طرحی با 
عنــوان مقاوم ســازی روســتایی در روســتاها اجرا شــد و بســیاری 
 از واحدهــای مســکونی را بنیــاد مســکن نوســازی و مقاوم ســازی

کرد.

روستائیان با مشکل اشتغال رو به رو هستند

اقتصادی
شماره 4250

سه شنبه 
18 مهر  1402

4

240میلیارد تومان 
به طرح کاشت یک 

میلیارد درخت اختصاص 
یافت

15هزار 
قرارداد اجاره رایگان در 

کشور ثبت شد

18هزارتن 
صادرات کالای ایرانی 

به روسیه

8هزارواحد
 تولیدی کشور در سال 

جاری احیا می شود

200هزار 
واحد مسکونی در کشور 
تا اخر امسال نوسازی 

می شود

2خودروی 
ایرانی در نمایشگاه 
روسیه عرضه شد

500نقطه 
حادثه خیز در جاده های 

کشور اصلاح شد

جزئیات فروش خودرو چانگان 
plus CS35 در سامانه یکپارچه 

منتشر شد

شورای رقابت قیمت دو خودروی 
چینی را اعلام کرد

مقامات عراقی می گویند که ساخت بندر بزرگ فاو عراق در ساحل خلیج 
فارس ٨٠ درصد پیشرفت فیزیکی داشته است.

 به گزارش خبرنگار مهر به نقل از زاویه، مقامات عراقی اعلام کردند که 
ساخت بندر بزرگ فاو در ســاحل خلیج فارس، که قرار است به یکی از 
بزرگ ترین بنادر کانتینری جهان تبدیل شود، ٨٠ درصد پیشرفت فیزیکی 
 داشــته و این کشور می خواهد ســاخت آن را تا ســال ۲٠۲۵ به پایان

برساند.
ناصر الاسدی، مشاور نخســت وزیر عراق در امور حمل و نقل گفت که 

وزارت حمل و نقل این کشور قصد دارد پیش از بهره برداری کامل از این 
بندر، برای یک بازه زمانی مشخص به طور آزمایشی از آن استفاده کند.

وی گفــت: وزارت حمل و نقــل در حال کار روی ایجــاد یک راهبرد 
عملیاتی برای اســتفاده از بندر فاو است تا ما بتوانیم با حداکثر ظرفیت و 

بدون مشکل از آن استفاده کنیم.
شرکت دووی کره جنوبی در حال ساخت بندر فاو است و قرارداد مربوط 
به آن به ارزش ۲.۶ میلیارد دلار ۴ ســال پیش بین این شرکت و وزارت 

حمل و نقل عراق منعقد شده است.

پیشرفت 80 درصدی ساخت بندر فاو عراق در ساحل خلیج فارس

شــرکت ســهامی برق منطقه ای هرمزگان در نظر دارد از طریق برگــزاری مناقصه عمومی ۲مرحله ای 
بصورت فشرده , نسبت به » خرید ۴ دستگاه ترانسفورماتور شامل )۲ دستگاه ترانسفورماتور قدرت ۶۳/۲٠ 
کیلوولت ۴٠ مگاولت آمپر و ۲ دســتگاه ترانســفورماتور کمپکت ۲٠/٠,۴ کیلوولت ۲۵٠ کیلوولت آمپر با 

جریان زمین ۱۱۵۴ آمپر( پست ۲٠/۶۳ کیلوولت جرون« اقدام نماید.
لذا ازمتقاضیان شرکت دراین مناقصه دعوت بعمل می آید، جهت دریافت اسناد مناقصه به سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت به آدرس WWW.setadiran.ir مراجعه ونســبت بــه واریز مبلغ۵٠٠,٠٠٠ریال ، 
بصــورت الکترونیکی به شــماره حســاب ۴٠٠۱۱٠۳۱٠۴٠۲۵۱٨۷بنام تمرکز وجوه درآمدحق انشــعاب 
وســایردرآمدهای شرکت ســهامي برق منطقه اي هرمزگان از تاریخ ۱۴٠۲/٠۷/۱٨ لغایت ٠۷/۲۳/۱۴٠۲ 
اقدام ویک نســخه از اســناد مناقصه را دریافت نمایند . با توجه به اینکه کلیه مراحل برگزاری مناقصه از 
دریافت اســناد تا ارائه پیشنهاد از طریق ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار می گردد , لازم است 
در صورت عدم عضویت قبلی شــرکتها در ســامانه فوق مراحل ثبت نام در سایت مذکورانجام ونسبت به 
دریافت گواهی امضا, الکترونیکی اقدام نمایند . شرکت کنندگان می توانند جهت کسب اطلاع از سوالات 
فنی با شــماره ۳۳۳۱۳٨۶۱و۳۳۳۱۳۷۷۶و۳۳۳۱۳۷۵٨-٠۷۶ داخلی ۲۱٩۵و جهت ســوالات قراردادی با 
داخلي۲٠۷۱، ودر خصوص سامانه با داخلی ۳٠٠٠تماس حاصل فرمایند . ثبت شماره تلفن ,فکس وایمیل 

از سوی شرکت کنندگان در سامانه الزامی می باشد . 
توضیحات:

۱ -مبلغ تضمین شــرکت در فرایند ارجــاع کار ۲۱/۲۵۵/۱۵۳/۲٠٨ریال به صورت تضمین معتبر بانکی و 
یا واریز نقدی

۲-الزامات : )شرط ورود(     

۱- تولید کنندگان معتبر داخلی با رعایت الزامات فنی و ارائه گواهینامه انطباق با اســتانداردهای ساخت ، 
بهره برداری ،مدیریت و...)مانند تایپ تست و آزمایش های نمونه ..( مجاز به شرکت در مناقصه هستند.

۲- بارگذاری همه مدارک و مســتندات مرتبط با کالا یا تجهیز موضوع مناقصه / استعلام در سامانه ستاد 
الزامی است . در غیر این صورت ،پیشنهاد ارائه شده قابل رسیدگی نبوده و مردود است. . 

۳- مشــاوره پروژه: شرکت منیران , شرکتهای متقاضی می توانند در خصوص سئوالات فنی خود باشماره 
همراه ٠٩۱۵٨۱۱٨٩۴۷ خانم مهندس بوستانی تماس فرمایند.     

۴- دستگاه نظارت : معاونت طرح توسعه شرکت سهـامی برق منطقـه ای هرمزگان می باشد وشرکتهای 
متقاضی می تواننددر خصوص سئوالات فنی خود با شماره ۳۳۳۱۳۷۷۶-۳۳۳۱۳۷۷۴-٠۷۶با داخلی ۲۱۱۴ 

)آقای مهندس حیدری( و تلفن  ٠٩۱۷٠۳۳٠۴۲۷  ) آقای مهندس حاج حسینی( تماس حاصل فرمایند.
۵-حداکثـرمهلت بارگذاری وتحویل اسنـــاد : بارگذاری محتویان پاکت ۱ :) اسناد ارزیابی کیفی( وپاکت 
شــماره ۲) پاکات الف/ب /ج ( وارائه پاکت الف )ضمانتنامه شــرکت در فرایند ارجاع کار به دبیرخانه این 
شرکت( تاساعت ٩ صبح روز سه شنبه مورخ۱۴٠۲/٠٨/٠٩ و زمان بازگشایی پاکات شماره۱) ارزیابی کیفی( 

درساعت  ۱٠ صبح همان روز دردفتر امور تدارکات وقراردادهاي این شرکت می باشد. 
ضمنا« تاریخ بازگشــایی پاکات شماره ۲ در جلســه همان روز تعیین واز طریق سامانه اطلاع رسانی می 

گردد.
۶- به پیشــنهادات مشروط،مبهم،مخدوش وفاقد سپرده وپیشنهاداتي که بعد ازموعد مقرر به دبیرخانه این 

شرکت ارسال گردد مطلقاً ترتیب اثرداده نخواهدشد.
۷- آگهي ما درسایت سامانه )www.setadiran.ir(بخش »ثبت نام/ پروفایل تامین کننده / مناقصه 

گر«  قابل مشاهده مي باشد.

روابط عمومي شرکت سهامي برق منطقه اي هرمزگان       

 درحالــی ۲ ســال از وعــده ســاخت ۴ میلیــون 
خانــه از ســوی دولت می گــذرد که تاکنــون روند 
اجرایــی نهضــت ملی مســکن نتوانســته رضایت 
 مــردم، کارشناســان و نمایندگان مجلــس را جلب

کند.
به گزارش خبرنگار مهر بعد از گذشــت نیمی از عمر 
دولت ســیزدهم فقط ۵٠٠ هزار واحد ساخته شده که 
این عدد به معنای تحقــق تنها یک چهارم از وعده 
دولت سیزدهم اســت. این عملکرد ضعیف در حالی 
اتفاق افتاده اســت، که دائماً در حوزه ساخت مسکن 
شــاهد ارائه طرحی برای بازشــدن این گره هستیم 
یکبار بحــث از خروج ســیمان و فــولاد از بورس 
می شــود، بار دیگر خبر فروش متری خانه تکذیب و 
تائید می شــود و بار دیگر تقصیرات به گردن بانک ها 

می افتد.
فــارغ از نگاه کارشناســی بــه این طرح هــا، این 
اقدامات یــک پیام مهم را مخابــره می کند آن هم 
اینکــه علی رغم دغدغــه سیاســتگذاران برای حل 
معضل مســکن، این اقدامات به دلیل وجود موانعی 

نمی تواند مســاله مســکن را حل کند. اما این موانع 
چیســت و دولت برای برون رفــت از این دور باطل 
 و تحقــق وعــده چهار میلیونی مســکن چــه باید

بکند؟
توسعه افقی شهر و مردمی سازی راه برون رفت 

از معضل مسکن
هادی بیگی نــژاد عضو کمیســیون انرژی مجلس 
شــورای اســلامی در گفت وگو بــا خبرنگارمهر در 
خصوص راهــکار تأمین زمین بــرای تحقق وعده 
۴ میلیونی مســکن توضیــح داد: بعُد نظارتی در این 
موضــوع خیلی کمک خاصی نمی تواند بکند و دولت 
باید به وعده ای که داده عمل کند. این وعده توسعه 
افقی شــهرها بود و باید آن را انجــام دهیم. ما راه 
دیگری برای برون رفت از شــرایط فعلی مســکن 

نداریم.
وی ادامه داد: زمین های جدید باید شناســایی شــود 
و این زمین را به شــهرها الحــاق کنند. اگر به تغییر 
کاربری هم نیاز باشــد باید انجام شــود. در مجموع 
لازم اســت دولت با جدیت برای توسعه افقی شهرها 

اقدام کند. زمین های قابل استفاده در کل کشور زیاد 
است و باید از آنها استفاده شود.

بیگی نژاد دربــاره ایده مردمی ســازی نهضت ملی 
مســکن و ساخت خانه توســط مردم گفت: اگر ایده 
ساخت خانه توسط خود مردم اتفاق بیفتد، خوب است 
و بهترین تصمیم همین اســت ولی شرط و شروطی 
دارد که مهمترین آن این اســت کــه زمین واقعاً در 

اختیار افراد قرار بگیرد.
واگذاری زمین شرط تحقق ساخت خانه ۴ میلیونی

وی در ادامه بیان کرد: اما چون زمین به اندازه کافی 
در اختیار افــراد قرار نمی گیرد، نمی توان این طرح را 
عملیاتی کــرد. اگر به عنوان مثال ۱٠ هزار نفر برای 
دریافــت زمین ثبت نام کنند قطعاً دولت و وزارت راه 

و شهرسازی نمی تواند ۱٠ هزار قطعه زمین مجزا در 
اختیار این افراد قــرار دهد و به همین دلیل این کار 

تاکنون جلو نرفته است.
ایــن نماینده مجلس یازدهم ادامــه داد: یک راهکار 
این اســت که زمین در اختیار افراد قرار بگیرد و آنها 
خودشان مشــغول به ساخت شوند و بهترین تصمیم 
همین است چرا که راه دیگری در این خصوص وجود 

ندارد.
نجات مسکن با نگاه به ریشه مشکلات این حوزه

به نظر می رســد تلاش های دولت برای حل مسئله 
مســکن تاکنون نتایجی که باید را به همراه نداشته 
است. کارشناســان این حوزه صحیح ترین پاسخ را با 
اســتناد بر نقش ۷٠ درصدی زمیــن در قیمت خانه، 
عرضه گسترده زمین به مردم و مردمی سازی نهضت 
ملی مســکن می داننــد. در این صــورت با افزایش 
عرضــه، تعادل به بازار زمین و مســکن برگشــته و 
قیمت هــای نجومی این بازار تا حــد زیادی کنترل 
خواهد شــد. از طرفی متقاضیان می توانند به صورت 
تدریجی و متناسب با شرایط اقتصادی شان برای خود 
خانه بسازند. با این حساب می توان گفت اگر میانبری 
برای تحقق وعده ۴ میلیونی وجود داشته باشد، یقیناً 

از مسیر زمین می گذرد.

ساخت وساز افقی میانبر تحقق وعده 4 میلیونی

اقتصاددان ارشــد شــرکت نفت و گاز اکینور نروژ از 
احتمال نفت ۱٠٠ دلاری در پی ادامه برنامه کاهش 

عرضه اوپک  پلاس خبر داد.
به گــزارش خبرگــزاری مهر بــه نقــل از رویترز، 
ایریک وارنس در حاشــیه نشســت ســالانه انرژی 
مؤسســه بیکر در هیوستون آمریکا گفت: با توجه به 
تصمیم اوپک پلاس )ائتلاف تولیدکنندگان ســازمان 
کشــورهای صادرکننده نفت )اوپــک( و متحدانش( 

برای تداوم برنامه کاهش عرضه نفت احتمال می رود 
قیمت های جهانی نفت خــام به ۱٠٠ دلار برای هر 

بشکه برسد.
وی افزود: نمی تــوان فرضیه نفت ۱٠٠ دلاری را رد 
کرد، اما تصمیم اوپک پلاس دلیلی برای رســیدن به 
این هدف نیســت، فکر نمی کنم آنها به دنبال تحقق 

این هدف قیمتی باشند.
کارگــروه وزارتی نظــارت بر توافــق اوپک پلاس 

چهارشــنبه هفته گذشــته )۱۲ مهرماه( اوپک پلاس 
پس از تصمیم عربستان و روسیه برای تداوم کاهش 
عرضه داوطلبانه نفت تا پاســان سال ۲٠۲۳ میلادی 
برای حمایت از بازار نفت، بر بدون تغییر ماندن برنامه 

کاهش عرضه اعضای این ائتلاف تأکید کردند.
وارنــس گفت: عرضــه و تقاضا در بــازار از افزایش 

قیمت ها حمایت می کند.
وی ادامه داد: بازار از نظر مقدار ذخیره ســازی نفت و 

مازاد ظرفیت تولید با فشار روبه روست.
اقتصاددان ارشــد شــرکت نفــت و گاز اکینور نروژ 
تصریح کرد: اکینور در چشــم اندازش تقاضا برای گاز 

طبیعی را تا سال ۲٠۳۵ میلادی در بدترین سناریوی 
ممکن می بیند و پیش بینی آژانس بین المللی انرژی 
را مبنی بــر اینکه مصرف زغال ســنگ، نفت و گاز 
ممکن است پیش از ســال ۲٠۳٠ به اوج خود برسد 

به چالش می کشد.
وارنس گفت: اروپا می تواند انتشــار دی اکسید کربن 
)CO2( خود را تا ســال ۲٠۵٠ میلادی تا ۷٠ درصد 
کاهش دهد که بیشتر به دلیل رشد برق منطقه است.

وی تصریح کرد: تقاضای نفت تا سال ۲٠۲٩ به اوج 
خود می رســد، اما رشد تولید ناخالص داخلی مستلزم 
افزایش عرضه نفت برای سه تا پنج سال آینده است.

نفت 100 دلاری پیش بینی می شود



اجتماعی

بهتریــن دوران آمــوزش مقوله های مختلــف از جمله 
محیط زیست دوران کودکی و مدرسه است بر این اساس 
ســازمان محیط زیســت در شــهریور ۱۴۰۱ در راستای 
امضای تفاهم نامه ای با آموزش و پرورش در صدد است 
نســل امروز را با اهمیت حفظ محیط زیست آشنا کند تا 

مدیرانی دوستدار محیط زیست تربیت شوند.
گروه جامعه ایرنا-  روزهای کودکی دوران شیرینی است 
بــه ویژه که وقتی بزرگ می شــوی و به عقب نگاه می 
کنی شــیرینی و حلاوت آن صد چندان می شود، همین 
دوران است که چیزهای زیادی را درباره زندگی آموختی 
و یاد گرفتی که چگونه آینده خود را بســازی، به اعتقاد 
کارشناسان تربیتی، کودکی بهترین سن آموزش و تغییر 
رفتار است، یعنی در سن کودکی ذهن مانند لوح سفیدی 
اســت که می توان با آمــوزش صحیح به آن جهت داد، 
یکی از این جنبه ها محیط زیســت است که می توان با 
آموزش درست کودک را با اهمیت حفظ محیط زیست و 

هرآنچه که در آن است آشنا کرد.
متاســفانه در چند دهه اخیر به علت سرعت سرسام آور 
زندگی شهرنشــینی و رواج زندگی آپارتمانی، طبیعت و 
محیط زیست به فراموشی سپرده شده است، چهاردیواری 
ها گاهی تا ۴۰ متر مجالی نمی دهند تا خانواده ها بتوانند 
فرزندان خود را با طبیعت آشنا کنند، این خانه ها با خانه 
های قدیمی همراه با حیاطی بزرگ با درختانی که سایه 
هایشــان را بی منت بر سرتان می انداختند، حوض آبی 
با گلدان های شمعدانی رنگارنگ در اطراف آن، زمین تا 
آســمان فرق می کند، بوی نم حیاط زمانی که با دستان 
گرم مادر آب پاشی می شد هر دلی را برای خوردن چای، 
نان و هندوانه به پرواز در می آورد، نشستن بر روی تخت 
چوبی بعد از یک روز پرهیاهو و بازی در کوچه، خسته و 
کوفته لم دادن بر روی این تخت های چوبی دنیایی بود 

که دیگر نسل های بعد از ما آنرا تجربه نکردند.
البتــه این فقــط بازی در کوچه و بعد نشســتن بر روی 
تخت چوبی نبود بلکه دویــدن در کوچه و هم صحبتی 
با همســالان دنیایی از تجربه را به همراه داشت، در آن 
سن کم در همان کوچه پس کوچه ها با طبیعت و محیط 
زیســت و اهمیت حفاظت از آن آشــنا می شــدیم، اما 
کودکان امروز روزهای خود را در چهاردیواری و ســر در 
گوشی و تبلت به دست سپری می کنند، قطعا این نسل 
نمــی تواند اهمیت محیط زیســت را درک کند بنابراین 
وظیفه نهادهای آموزشــی است که با برنامه ریزی های 
مدون و اصولی این خلاء را پــر کنند چون دیگر مولفه 
های زیستی به آستانه ها رسیده و توان استفاده بیشتر را 
نــدارد، دیگر منابع آبی، تالاب، رودخانه، جنگل و مرتعی 
باقی نمانده که بتواند فشــار بیشــتر بشر را تحمل کند، 
این را باید کودکان امروز که آینده ســازان فردا هستند 
بیاموزند، بر این اساس سازمان حفاظت محیط زیست با 
آموزش و پــروش تفاهم نامه ای امضا کرد تا بتواند این 

خلاء ایجاد شده را پر کند.
بــا توجه به اهمیت موضوع در ایران یک هفته به عنوان 
هفته کودک نامگذاری شــد کــه از ۱۵ مهرماه آغاز می 
شــود و هر روز با یک نام معرفی می شود که امسال روز 
شنبه ۱۵ مهرماه، به عنوان روز »کودک و محیط زیست 

نامگذاری شده است.
معاون آموزش و مشارکت های مردمی سازمان حفاظت 
محیط زیســت دراین باره به خبرنگار محیط زیست ایرنا 
گفت: بهتریــن دوران آموزش مقوله هــای مختلف از 
جمله محیط زیســت دوران کودکی و مدرســه است بر 
این اساس ســازمان محیط زیست در شهریورماه ۱۴۰۱ 
تفاهم نامــه ای را با آموزش و پرورش امضا کرد تا یک 
سری کارهای آموزشی مشــترک با هدف حفظ محیط 

زیست اجرا شود.
نــورالله مرادی افزود: بررســی مفاهیم محیط زیســتی 
در مقاطــع مختلــف تحصیلی ذیل برنامــه ملی محیط 
زیســت، پیش نویس محتوای آموزشــی ویژه مربیان و 
خانواده های دارای کودکان ۳ تا ۴ ســال، تولید محتوای 
آموزشــی ویژه مربیان پیش دبســتانی که بخشی از آن 
تمام شــده و بخشــی نیز در حال انجام است، همچنین 
تجدیــد نظــر در محتــوای کتــاب انســان و محیط 
 زیســت پایه یازدهــم برخی از اهداف ایــن تفاهم نامه

است.
وی با اشــاره به نقش ســفیران محیط زیســت اظهار 
داشــت: ســازمان حفاظــت محیط زیســت در تلاش 
اســت تا با بهره برداری از ظرفیــت بازوی اجرایی بدون 
توقعــی به نام ســفیران محیــط زیســت، برنامه های 
مناســبی را در هفتــه کودک بــه ویــژه روز کودک و 
محیط زیســت در سراســر کشــور اجرا کند که یکی از 
 آنها حضور این ســفیران در برخی مدارس سراسر کشور

است.
وی فلســفه ایجاد سفیران محیط زیســت را مبتنی بر 
اندیشــه کار داوطلبانه دانســت و افزود: سفیران محیط 
زیســت، جدا از مشــاغلی که دارند، علاقمندند تا دانش 
و نگرش محیط زیستی را به مخاطبان، طیف ها، اصناف 
و گروه هــای مختلف محیط زیســت کشــور آموزش 
دهند و در این راســتا در خارج از زمان شــغلی خود، با 
گروه های مختلف اجتماعی مانند اصناف، طبقات مختلف 
 اجتماعــی و یا مدارس مباحث محیط زیســتی را مطرح 

می کنند.

رئیس مرکز ارزشــیابی و تضمیــن کیفیت نظام آموزش 
و پــرورش گفــت: همه داوطلبــان شــرکت کننده در 
کنکــور بایــد دارای ســوابق تحصیلی باشــند، چراکه 
 ســهم دروس عمومی فقط از ســوابق تحصیلی گرفته

می شود.
به گــزارش ایرنا از وزارت آموزش و پرورش، محســن 
زارعی در گفت وگویی درباره کنکور سراســری و تحقق 
عدالت آموزشــی درباره شــرایط تأثیر قطعی ســوابق 
تحصیلی در کنکور سراســری افزود: نمی توان گفت که 
کاملًا به عدالت آموزشــی رســیده ایم اما با تأثیر قطعی 

سوابق تحصیلی به برابری آموزشی نزدیک تر شده ایم.
زارعــی با اشــاره به تحلیلی کــه درباره تأثیر ســوابق 
تحصیلی و نمره کل آزمون سراســری درباره استان های 
کشــور وجود دارد، اظهارداشــت: جدولی از استان های 
کشــور داریم که در آن ۱۱ استان برخوردار که بیشترین 
میزان رتبه های زیر ۳۰۰۰ را داشــتند. این اســتان ها را 
تحلیل کردیم و دیدیم اگر صرفاً نمره آزمون سراســری 
ملاک باشــد این ۱۱ اســتان برخوردار سهم بیشتری از 
رتبه های بالا دارند اما اگر صرفاً سوابق تحصیلی ملاک 
باشد ۷ استان از ۱۱ استان سهم شأن متعادل تر می شود 
و ۱۱ استان پایین جدول که جزو کم برخوردارها هستند 
سهم بیشتری به خودشان اختصاص می دهند. وی تاکید 
کرد: تأثیر قطعی ســوابق تحصیلی موجب رجوع دوباره 
به مدرســه، کتاب درسی و معلم شد، چون دانش آموزان 
تصور می کردند که دروس مدرسه تأثیر چندانی در کنکور 
ندارد تنها به فکر تکنیک های کنکور بودند اما اهمیت به 
سوابق تحصیلی و جدا کردن دروس عمومی از تخصصی 
و تأثیر آن در نمره کنکور موجب اهمیت دوباره مدرســه 

شد.
مصوبه شــورای عالی انقلاب فرهنگی موجب 

رجوع به مدرسه شد
رئیس مرکز ارزشــیابی و تضمیــن کیفیت نظام آموزش 
و پــرورش عنوان کــرد: مصوبه شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی فرصتی شــد که مرجعیت به مدرســه کلاس 

درس و کتاب درسی برگردد.
زارعی گفت: همه داوطلبان شرکت کننده در کنکور باید 
دارای ســوابق تحصیلی باشند، کسانی که سابقه داشتند 
که آن را ارائه کنند. کســانی که سابقه تحصیلی نداشتند 
هم درخواست شد که سابقه را تکمیل کنند و آنهایی که 
نیاز به ترمیم نمره داشــتند توانستند اقدام کنند. کسانی 
که قبل از ســال ۱۳۸۴ دیپلم گرفته اند هم باید ســابقه 
تحصیلی را ایجاد کنند که به این منظور باید در مدارس 
بزرگســال ثبت نام کرده و با شــرکت در آزمون سابقه 

تحصیلی ایجاد کنند.
 

و  آمــوزش  وزارت  فرهنگــی  و  پرورشــی  معــاون 
پــرورش گفت: بیــش از ۲۷ هزار جلد کتــاب در میان 
مدارس اســتثنایی کشــور توزیع می شــود کــه از این 
 میــان ۳۰ عنــوان جلــد کتاب خــط بریل نیــز وجود

دارد.
به گــزارش خبرنگار گــروه جامعه ایرنــا، اصغرباقرزاده 
در آییــن ارســال ۲۸۰۰۰ جلــد کتاب جهــت تجهیز 
کتابخانه های مدارس اســتثنایی کشور اظهار کرد: اعطا 
بیــش از ۲۷ هزار جلد کتاب بــه مجموعه ۳۳۵ کلاس 
درس و مدارس استثنایی کشــور انجام می شود که این 
کتــب برای ۲۲ ناشــر و ۲۲۰ عنوان کتاب اســت، این 
کتاب ها در سه دوره تحصیلی ابتدایی و دوره اول و دوم 

متوسطه تقسیم می شود.
وی افــزود: بــه ایــن منظــور بالغ بــر یــک میلیارد 
تومــان بــرای این تعداد کتــاب هزینه صرف شــده و 
 بــه عنوان هدیــه در هفتــه کتــاب و کتابخوانی اهدا 

می شود.
بــه گفته وی، در این خصوص ۳۰ عنوان جلد کتاب خط 
بریل توســط ســازمان آموزش و پرورش استثنایی اهدا 

شده است.
آییــن ارســال ۲۷ هــزار جلد کتــاب جهــت تجهیز 
کتاب خانه هــای مــدارس اســتثنایی کشــور در اولین 
روز از هفتــه کــودک با حضــور اصغرباقــرزاده معاون 
پرورشــی و فرهنگــی وزارت آمــوزش و پــرورش و 
اســماعیل برقــی معــاون برنامــه ریزی آموزشــی و 
 توانبخشی ســازمان آموزش و پرورش استثنایی برگزار 

شد.

رئیس دبیرخانه شــورای ملی ســالمندان از آماده شــدن 
پیش نویــس لایحه حمایت از حقوق ســالمندان خبر داد و 
گفت: از آنجایی که باید پیش از ارائه پیش نویس به مجلس 
نظرات دســتگاه های عضو اتخاذ شــود، هم اکنون در حال 
نهایی کردن نظرات کارشناسی هســتیم تا لایحه در روند 

اجرایی خود قرار گیرد.
مــژگان رضازاده در گفت وگو با ایســنا، با اشــاره به اینکه 
موضــوع حقوق ســالمندی از موضوعات حائــز اهمیت در 
نظام های حقوقی دنیا محسوب می شــود، تصریح کرد: در 
ســند ملی سالمندان برنامه ها و فعالیت های مربوط به حوزه 
ســالمندی دستگاه ها مشخص شده اســت. به عبارتی سند 
ملی سالمندی نقشــه راهی برای ارتقای وضعیت سالمندی 

در راستای تغییرات جمعیتی کشور محسوب می شود.
وی با اشــاره به تفاوت سند ملی سالمندی و لایحه حمایت 
از حقوق ســالمندان، گفت: در سند ملی ســالمندی نقشه 

راهی تدوین شده است که دستگاه ها براساس آن نقشه راه  
اقدامات خود را عملیاتی می کنند، اما لایحه حمایت از حقوق 
ســالمندان به حمایت از حقوق ســالمندی مربوط می شود 
 که توســط مجری تخصصی و برای بررســی مفاد قانونی

است.
رئیس دبیرخانه شورای ملی سالمندان درباره آخرین وضعیت 

لایحه حمایت از حقوق سالمندان اظهار کرد: در حال حاضر 
پیش نویس لایحه حمایت از حقوق ســالمندان آماده شــده 
است و از آنجایی که باید نظرات دستگاه های عضو نیز اتخاذ 
شــود، هم اکنون در حال نهایی کردن نظرات کارشناســی 

هستیم تا لایحه در روند اجرایی خود قرار گیرد.
رضازاده اعلام کرد که پس از انجام اقدامات نهایی، موضوع 
برای تصویب در مجلس شــورای اسلامی روند قانونی خود 

را طی خواهد کرد.
وی تصریح کرد: ۱۶ دســتگاه عضو شورای ملی سالمندان 
هستند که پیش نویس این لایحه برای تمامی صاحب نظران 
حوزه ســالمندی از جمله دســتگاه های عضو شورای ملی 
سالمندان فرستاده شده است؛ زمانی که این جلسات تشکیل 
و براساس نقطه نظر دستگاه ها بررسی شود، پس از تصویب 
شورای ملی سالمندان پیش نویس لایحه به مجلس ارسال 

خواهد شد.

    خبر 
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رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت نظام آموزش و پرورش:

سهم دروس عمومی کنکور از سوابق 
تحصیلی است 

یک متخصــص فیزیوتراپی بــا بیان اینکه 
۲۵ درصــد دانش آمــوزان ایرانــی دچــار 
اسکلتی هستند،   - ناهنجاری های عضلانی 
می گوید: بیشترین فشار به ستون فقرات در 
وضعیت نشســتن اتفاق می افتد و به عبارتی 
دیگــر از هر چهار دانش آموز ایرانی، یک نفر 
دچار ناهنجاری های اسکلتی-عضلانی است.

به گــزارش ایرنا از انجمن فیزیوتراپی ایران، 
افــزود: نشســتن طولانی  کامــران عزتی 
مدت، بد نشستن، خم شــدن روی نیمکت 
و وضعیت های مشــابه دیگر می تواند فشار 
روی ستون فقرات را افزایش داده و منجر به 

دردهای عضلانی-اسکلتی دانش آموز شود.
وی اظهار داشــت: بهتر است دانش آموز به 

صورت طولانی در یک وضعیت ثابت ننشیند 
و به طور مداوم حداقل هر نیم ســاعت یک 
بار وضعیت نشســتن خود را تغییر دهد، قوز 
پشتی یا کیفوز یکی از ناهنجاری های شایع 
در ســنین نوجوانی اســت که برای رفع این 
مشکل به صندلی تکیه داده و از خم شدن به 

جلو خودداری کند.
عزتی ادامه داد: انجام چند حرکت نرمشــی 
ســاده در ســاعت زنگ تفریــح می تواند از 
بروز بســیاری از ناهنجاری های عضلانی-

اســکلتی در دانش آمــوزان جلوگیری کند 
و برای تســهیل این امر نصب پمفلت ها و 
پوسترهای آموزشــی واضح و ساده ضروری 
به نظر می رســد، تا دانش آموزان با مشاهده 

و مطالعه آن ها بتوانند حرکات را یاد گرفته و 
انجام دهند.

این فیزیوتراپیســت اضافه کرد: کم تحرکی 
عامل بســیاری از بیماری ها در قرن حاضر 
اســت، بنابراین انتخاب ورزش مورد علاقه 
دانش آموزان و تشویق معلمین و والدین آنها 

می تواند راهکار مناســبی برای پیشگیری از 
بروز چنین اختلالاتی باشد.

این فیزیوتراپیســت، خواستار توجه والدین و 
معلمین به وضعیت بدنی دانش آموزان شد و 
گفت:۱۳ درصد دانش آموزان دچار قوزپشتی، 
۵۸ درصد ســربه جلــو، ۲۰ درصد کف پای 
صاف، ۳۲ درصد قــوس کمری، ۱۰ درصد 
زانوی پرانتزی یا ضربدری و حدود ۴ درصد 

نیز دچار اسکلیوز یا انحراف جانبی هستند.
وی ادامه داد: بــروز این ناهنجاری ها علاوه 
بر ایجاد دردهای مــداوم و آزاردهنده باعث 
کوتاهــی قد، بدشــکلی بــدن و اختلالات 
قلبی عروقی می گــردد که می توان با انجام 
توصیه های ساده از وقوع آن جلوگیری کرد.

متخصص فیزیوتراپی:

 ۲5 درصد دانش آموزان ایرانی دچار ناهنجاری های اسکلتی هستند 

معاون پرورشی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش خبر داد:

توزیع بیش از ۲۷ هزار جلد کتاب 
در مدارس استثنایی کشور

رئیس سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک بر 
لزوم کسب گواهی صلاحیت حرفه ای مربی  

کودکستان تاکید کرد.
به گزارش خبرنــگار مهر؛ هفته کودک آغاز 
شده اســت و به همین مناسبت برنامه های 
مختلفی از ســوی نهادهای مرتبط با حوزه 

کودک در دست اجرا است.
هفته کــودک بهانه خوبی هم بود تا مجتبی 
همتی فر رئیس سازمان ملی تعلیم و تربیت 
کودک )که آمــوزش و تربیت کودکان پیش 
از دبســتان را به عهده دارد( در یک نشست 
خبری برنامه های خود و سازمانش را شرح و 

پاسخگوی سوالات خبرنگاران باشد.
اتمام پروژه تطبیق، تأســیس، آغاز و پروژه 
تطبیق فعالیت کودکســتان ها و همچنین فرا 
رسیدن هفته ملی کودک عنوان این نشست 

خبری بود.
همتی فر با اشاره به هفته ملی کودک گفت: 
در کشــورمان روز ۱۶ مهر روز ملی کودک 
تعریف شده است. در جهان روزهای مختلفی 
در هفته جهانی کودک به عنوان روز کودک 
شناخته می شود اما در تمام جهان، افراد زیر 

۱۸ سال کودک محسوب می شوند.
وی با بیان اینکه سازمان ملی تعلیم و تربیت 
به تازگی آغاز به کار کرده اســت؛ گفت: در 
برخی کشــورها یک نهــاد تخصصی برای 
توجه و سیاســت گذاری در خصوص کودک 
وجود دارد. در ایران هم ســازمان ملی تعلیم 
و تربیت کودک تأسیس شده و مهدکودک ها 
هم بستر سیاست ورزی و اعمال برنامه های 

این سازمان است.
همتی فر با بیان اینکــه باید با نگاهی ملی 

به کودک نــگاه کنیم؛ گفت: هفت میلیون و 
ســیصد هزار کودک داریم که فعلًا به همه 
آنــان دسترســی نداریم و توجــه به تمامی 
کــودکان نیازمند توجهی ملــی به موضوع 

کودک است.
رئیس ســازمان ملی تعلیم و تربیت کودک 
گفــت: کودکانی که به شــکل نظام مند در 
مهدهای کودک هســتند حدود نهصد هزار 
نفر است که به نسبت کل کودکان زیر هفت 
سال بسیار ناچیز است. تا سال ۱۴۰۷ فرصت 
داریم تمام این جامعه حــدود چهار میلیون 

نفری را پوشش دهیم.
همتی فر تاکید کرد: مجموع کودکستان های 
مجــوز دار و نظــام مند در ایــران ۳۲ هزار 
کودکستان اســت و برای پوشش سراسری 

کشور نیازمند توجه ویژه هستیم.
وی با بیان اینکه یکــی از موضوعات مورد 
توجه ما آموزش در مناطق دو زبانه اســت؛ 
گفت: بر اساس اصل ۱۵ قانون اساسی زبان 
آموزشی رسمی کشور زبان فارسی است اما 
در عین حــال بر اســاس توصیه های مقام 
معظم رهبری باید به زبان مادری توجه شود. 
متأسفانه در مناطق دو زبانه با محرومیت هم 
مواجه هســتیم. ما ۷۰ میلیارد تومان از ۱۲۷ 
میلیارد تومان بودجه سازمان تعلیم و تربیت 
کودک را به رشــد کودکســتان در مناطق 
دو زبانــه اختصاص دادیم امــا همچنان با 

کمبودهای زیادی مواجه هستیم.
در نظــر داریم با برنامه های اختصاصی برای 
کودکان، سبد محتوای مناسب برای کودکان 
را طراحــی کنیم؛ گفت: تــلاش داریم تا در 
چنین روزها و ایام نمادینی که برای کودکان 

در نظر گرفته شده است با دست پر به سراغ 
کودکان برویم.

همتی فر با اشــاره به اینکه وضع معیشــتی 
مربیان مناسب نیست؛ گفت: سازمان تلاش 
دارد تا مشکل معیشتی مربیان حل شود و به 
تربیت کودکان پیش از دبســتانی به عنوان 
یک حرفه نگاه شــود. البته ما به شهریه این 
مراکــز هم توجه داریم اما ملــزم به ارتقای 
وضــع کیفی آموزشــی و معیشــتی مربیان 

هستیم.
تا قبل از کرونا، سازمان بهزیستی مسئولیت 
۱۳ هزار مهدکودک را به عهده داشت؛ گفت: 
از تکالیف ما ابلاغ ضوابط جدید و ساماندهی 
مراکز و کودکســتان ها اســت و مســئولین 
مراکز هم موظف هســتند با تطبیق خود با 
قوانیــن جدید امتیاز خــود را تمدید کنند. ما 
در نهایت باید به یک نظام یکپارچه در اداره 

کودکستان ها دست یابیم.
بیش از ۶۰۰ هزار دانش آموز اتباع در مدارس 
داریم گفت: ایده کودکستان های ویژه اتباع را 
هم از سال قبل داشتیم و امسال این حرکت 
به صورت آزمایشی اجرا شده است و اگر این 
موضوع با حمایت سازمان های بین المللی و 
سازمان تعلیم و تربیت مواجه شود؛ این اقدام 
بین المللی را که از جمله اهداف ماســت هر 

چه سریع تر اجرایی کنیم.
وی در خصــوص صــدور مجوز تأســیس 
کودکستان گفت: از شهریور تمامی اقدامات 
لازم را در سامانه صدور مجوز به انتها رسید. 
اول متقاضی برای اخذ مجوز باید اقدام کند. 
وقتی مدارک خود را بارگذاری کند در فرایند 
بررســی قرار خواهد گرفــت و پس از احراز 
شرایط، مجوز تأسیس را خواهد گرفت. برای 
مجوز فعالیت هم لازم است مدارک فعالان 

حاضر در کودکستان ها ثبت کنند.
مراکز تربیتی کودکســتان ها قرار نیست مثل 
مدرسه شوند گفت: طراحی کتاب و درس و 

برنامه آموزشی برای کودکستان اصولًا مغایر 
با اهداف تربیتی اســت. مــا اهداف ویژه ای 
برای کودکســتان ها داریم که البته با تحقق 

این اهداف فاصله داریم.
به دنبال محتوای مناسب برای کودکستان ها 
هســتیم کــه در همین راســتا یارســتان 
کودکســتان را طراحی و بــرای دومین بار 
اجرایی کردیــم. کتاب های راهنمای مربی و 
والد در همین زمینه طراحی و اجرا شده است. 
آثار سو در تربیت کودک ناگهانی ایجاد نشده 
که به سرعت هم از دست برود اما امیدواریم 

در این مسیر به خوبی مسیر را طی کنیم.
همتی فر با تاکیــد بر اینکه همه افرادی که 
کنند؛  فعالیت  کودکســتان ها  در  می خواهند 
باید مجوز و صلاحیــت فعالیت حرفه ای را 
کســب کنند گفت: در رشته های دانشگاهی 
شــاید چندان از گستره مناسبی برای تربیت 

کودک برخوردار نیستیم.
وی بیان داشــت: گواهی صلاحیت حرفه ای 
را باید هــر کس اعم از نیــروی حوزوی و 
دانشگاهی کسب کند زیرا محتوای تحصیلی 
در ایــن مراکز آموزشــی کامــلًا منطبق با 
نیازهای کودکســتان ها نیست و گاهی لازم 
اســت افراد برای فعالیت در کودکســتان ها، 
دوره های آموزشی مجزایی را طی کنند. البته 
بنای سازمان تعلیم و تربیت کودک هم این 
نیســت که آموزش کودکان زیر چهار سال 
را جــز در خانه ها و نزد خانواده کودک دنبال 

کند.

همتی فر مطرح کرد؛

حضور ۹۰۰ هزار کودک در کودکستان ها

بنا بــر اعلام معاون وزیر آمــوزش و پرورش 
و رئیس ســازمان آموزش و پرورش استثنایی 
کشور، امســال حدود ۹۰ رشــته جدید برای 
دانش آموزان هنرســتانی این ســازمان ایجاد 

شده است.
به گزارش ایســنا، حمید طریفی حســینی با 
حضور در شــبکه آموزش ســیما اظهار کرد: 
امسال به مدیران هنرســتان های خود اعلام 
کردیم هر مدیری که رشته جدید در هنرستان 
خود ایجاد کند ۷۰ تــا ۱۰۰ میلیون تومان به 
حســاب مدرســه او واریز می کنیم. حدود ۹۰ 
رشــته جدید برای دانش آموزان فنی حرفه ای 

ایجاد شده است.
وی با بیــان اینکه این ســازمان حدود ۴۹۰ 
هنرستان دارد، افزود: این به آن معنا است که 
امســال حداقل در ۹۰ هنرستان ما یک رشته 
جدید ایجاد شــده است. در تابستان سال قبل 

این رقم ۴۰ عدد بود و امسال دو برابر شد.
رئیس ســازمان آموزش و پرورش اســتثنایی 
کشور ادامه داد: در کنکور سال قبل ۱۲ نفر از 

دانش آموزان آموزش و پرورش استثنایی رتبه 
زیر ۱۰۰۰ داشتند که عمدتا بچه های با آسیب 
بینایی بودند. امسال نیز یکی از دانش آموزان 
دارای معلولیت جسمی حرکتی این سازمان در 

کنکور انسانی رتبه ۲۵ کسب کرده است.
معاون وزیر آموزش و پــرورش با بیان اینکه 
حــدود ۱۰۵ هزار دانش آموز در شــش گروه 
معلولیت با آسیب بینایی، شــنوایی، معلولیت 
جســمی و حرکتی، طیف اتیســم و کم توان 
دهنی، چنــد معلولیت و ۴ گروه اختلالات که 
عمدتا اختــلالات عصبی تحولی مثل اختلال 
یادگیری ویژه تحت پوشش سازمان آموزش و 
پرورش استثنایی هستند، افزود: دانش آموزان 
با اختلال نقص توجه بیــش فعالی و نیازمند 
توجه خاص آموزشی نیز از خدمات ما استفاده 
می کننــد و تا الان به ۵۰ هــزار نفر خدمات 

می دادیم.
طریفی ایجــاد یکپارچگی بین ارکان مختلف 
آموزش و پرورش استثنایی با بخش آموزش و 
پرورش عادی و شرکای کاری بیرونی آموزش 

و پرورش را از جمله بزرگترین دســتاوردهای 
این ســازمان عنوان کرد و ادامه داد:  ساختار 
ســازمان را در کوتــاه ترین زمــان ممکن با 
همکاری سازمان اداری استخدامی تغییر دادیم 
و معاونت تشخیصی و توانبخشی و مداخله به 
هنگام را در ســازمان هویت بخشــی کردیم. 
لایه هــای مدیریتی ســازمان و کارشناســی 

سازمان تقویت شد.
بــه گفته وی، ســازمان آمــوزش و پرورش 
استثنایی کشــور حدود ۲۵ هزار معلم و کادر 
و حــدود ۱۷۵۰ مدرســه دارد و حــدود ۶۵۰ 
نفر از معلمان این ســازمان به عنوان نیروی 

توانبخشی ارائه خدمت می کنند.
رئیس ســازمان آموزش و پرورش اســتثنایی 
توضیــح داد: از ظرفیت ۲۸ هزار نفری آزمون 
نفر مربوط به  اســتخدامی آموزگاری، ۲۳۳۲ 
آموزش و پرورش اســتثنایی بود که ۷۰۰ نفر 
را از طریق این آزمون جذب کردیم. ســالانه 
۶۰۰ الی ۷۰۰ نفر از دانشگاه فرهنگیان به ما 
اضافه می شــود و امسال برای اولین بار بعد از 

دو دهه یکهزار ردیف استخدامی را با همکاری 
ســازمان اداری و اســتخدامی بــرای جذب 

کاردرمانگر و گفتاردرمانگر گرفتیم.
به گفته معاون وزیر آموزش و پرورش، بودجه 
۱۴۰۲ این ســازمان حدود ۳۰۰ میلیارد تومان 
و بیش از ۸۰ درصد مدارس این ســازمان خیر 

ساز است. 
طریفی افزود: حدود ۲۲ هزار نفر از دانش آموز 
استثنایی ما در مدارس عادی درس می خوانند. 
نظام تشــخیص ما از بدو تشخیص تا ۴ سال، 
از ۴ تا ۶ سال و از ۶ سال تا آمادگی یک و دو 

شروع می شود.
وی درباره  سردیس مدرسه این دانش آموزان 
نیز توضیح داد: ماده ۵ قانون حمایت از حقوق 
معلولان به ایاب ذهاب ایمن و در دســترس 
و مناسب سازی شده اشــاره کرده و تکالیفی 
برای شهرداری ایجاد شده است. این موضوع 
را پیگیــری کردیم. الان بــرای اولین بار در 
قانــون بودجه ۱۴۰۲ کشــور ردیف بودجه ای 
حدود ۱۸ هزار میلیارد تومان با اوراق مشارکت 
در اختیار شــهرداری گذاشته شده است تا این 

کار انجام شود.

ایجاد ۹۰ رشته جدید برای دانش آموزان استثنایی هنرستانی 
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کاش می توانستم دندانِ دندانپزشکم را دریل کنم
 و به خانم آمپول زن آمپول بزنم

کاش می توانستم آدم بزرگ ها را مجبور کنم
خوردنی هایی را که دوست ندارند بخورند

 معلمم را زورکی بنشانم سرِ درس ریاضی
 و پشت بندش یک امتحان سخت حال گیر !

تازه بعدش مامانم را بفرستم سروقتش
تا هوار بکشد:» زود باش، آشغالاتو جمع کن!«

 و وقتی هر کدام شــان اعتــراض کند:»آخه چرا، 
چرا؟«

من دست به کمر بزنم و راحت بگویم:» محض ارِا«

جویس آرمر
 ترجمه ی رضی هیرمندی

چنین گفت با شیر غرّان پشه
دیگه توی این بیشه پیدات نشه!

تویی قهرمان، لیک در کارِ »دو«
 ولیکن منم قهرمان جودو

به دمب و به پشتت لگد می زنم
سپس پوست از کلهّ ات می کَنم

مَبینم چنین زار و خرد و حقیر
بیا پیش و با بنده کشتی بگیر

بدو گفت شیر ای پشه شرم کن
به تن کرده ای یک عدد گرم کن!

چنانت بمالم به زیر دو پا
که گیرد ننه ت از برایت عزا

پشه رفت او را به توی دماغ
بزد چنگ آن گه به موی دماغ

بزد شیر یک نعره و عطسه کرد
به قول شما بچه ها او »سه« کرد

»ع.ص.مداد«

من رویاهای 
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سه شنبه 
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شنبه:

امروز تقریباً دو هفته است که به مدرسه می روم، ولی هنوز هیچ دبیری نداریم، جز ورزش!

 یکشنبه:

 چون باز هم دبیر نداشتیم ، هر سه زنگ ورزش کردیم.

دوشنبه:

خودم را خسته نکردم و به جای مدرسه در منزل ورزش کردم.

سه شنبه:

مادرم امروز برای اعتراض به نداشــتن دبیر به مدرســه آمد، ولی چون آقای مدیر و ناظم 

هم تشریف نیاورده بودند، دبیر ورزش گفت: فردا مراجعه کنید.

چهارشنبه:

با پدرم به آموزش و پرورش رفتیم، ولی آقای مدیر کل به دلیل پیچ خوردن پای شان به 

هنگام ورزش، در مرخصی استعلاجی به سر می بردند.

پنج شنبه:

امروز دبیر ورزش هم نیامده بود. خودمان با بچه ها ورزش کردیم.

 جمعه:

 کنفرانــس برنامه ریزی اوقات فراغت دانش آموزان، بــا صدور قطعنامه ای به کار خود 

پایان داد!

»لاک پشت« - بچه ها سلام

?....... نوشته ی: ویلی برین هُلزت/ مترجم: سپیده خلیلی

 برش های کوتاهی از کتاب

 قسمت هفتم:

شَست من خوشمزه است
الآن من مدرک دارم. این یک فاجعه اســت. بابایم از من طرفــداری می کند، مامانم از خودش طرفداری می کند و همه 

چیز در اطراف شَست من دور می زند، شست دست چپ. این انگشت نقش اصلی را در تمام قطعه نمایش اجرا می کند.
مامانم می گوید من اجازه ندارم آن را بمکم. ولی بعد بابایم در کتابی که درباره ی بچه های کوچک نوشته شده بود، چیزی 
پیدا کرد و بابا آن را برای مامان خواند. من خودم شنیدم که چه بلند برای مامانم خواند:» تحقیقات جدید نشان داده است 

که مکیدن انگشت، عادت بدی نیست بلکه بر اساس یک نیاز کودکانه است.«
 خب، بفرمایید! خوشبختانه، حالا آن ها کمی ساکت شده اند. ولی من به قدر کافی مادرم را می شناسم و می دانم سرنخ را 
فوراً دوباره در دست می گیرد و خیلی زود کتابی پیدا می کند که در آن نوشته شده که تحقیقات از همه جدیدتر نشان داده 
که مکیدن شســت حتماً یک عادت بد اســت. ولی تا آن موقع من از مکیدن شستم لذت می برم. مکیدن شست تقریباً به 
خوشــمزگی یک به به واقعی است. ولی عجیب است.... من سعی کردم که انگشت دیگرم را بمکم. حتی دستم را درسته 

در دهانم چپاندم. ولی این که چطوری آدم آن را می چرخاند و برمی گرداند، فرقی نمی کند:
 همه ی خوشمزه گی توی شست است.

 *
پدربزرگ من با نمک است

 گه گاهی، شب ها، پیش پدربزرگ و مادربزرگم می مانم. وقتی تمام وقت خوابم را برای خواب ظهر مصرف می کنم، شب 
که مرا به تخت خواب می برند، نمی توانم بخوابم. آن وقت گریه می کنم. گریه ی حســابی با تمام دقت، و بعد نمایش 
شروع می شود! پدربزرگم به من نشان می دهد که چطور می تواند گوش هایش را تکان بدهد و با انگشت سبابه اش لب 

هایش را بالا و پایین ببرد، و صداهای جالبی از خود درآورد.
 قبلًا من هم اجازه داشــتم بشــنوم که چطور ســاعت جیبی اش »تیک - تاک« می کند. ولی او حالا می گوید که من 
دیگر از صدای ســاعت خوشــم نمی آید. در عوض، حالا ادای حیوانات را در می آورد. دور تا دور اتاق خواب راه می رود و 
بازوهایــش را تــکان می دهد و مثل یک مرغِ کواک کواکی، کواک کواک می کند و مثل یک بع بعی »بع بع« می کند و 
مثل یک پیشی »میو میو« می کند. بعد، می خواهد که من بخندم. ولی من که نمی توانم بخندم. چون هنوز گریه کردنم 
تمام نشده است. تا آن ها مرا بغل نکنند، گریه کردن من هم تمام نمی شود. آن وقت پدربزرگم اسب می شود و من اسب 
سواری می کنم. روی پشتش سوار می شوم و یک گردش طولانی در تمام خانه انجام می دهم. آن وقت، هنگامی که او 

با یکی از پاهای عقبش لگد می زند و در همان حال شیهه می کشد، به نظرم خنده دار می آید- و آن وقت می خندم.
ولی موضوع خوابیدن را همیشه فراموش می کنیم.

ادامه دارد

بابا سلام  مامان،  سلام 
من تولد  سال  اولین  انگیز  هیجان  ماجرای 

یادداشت های روزانه ی یک دانش آموز

پشه و  شیر  حکایت 

منبع : اینترنت

کودک خوب و مهربان
همیشه »درس« ت را بخوان

تا نمره ی خوب بیاری
قبول بشی تو امتحان

بازی خوبه، در آن زمان
که درساتو کردی روان

وقتی که درس بلد باشی
میشی عزیز این و آن

میگن به تو صد آفرین
می دن تو را به هم نشان

راضی ز تو، بابا می شه
بوس می کنه تو رو مامان

وقتی ز تو راضی باشن
بابا - مامان - معلمان

راضی ز تو....خدا می شه
خدای خوب و مهربان

»ن. قاراخلو«

یت ضا ر



فناوری

یکی از برنامه های بین المللی توســعه صنعت ماهواره 
در کشــور مذاکــره با کشــور روســیه و مهیــا کردن 
 الزامات فنــی برای نمونه هــای بعدی ماهــواره خیام 

است.
به گــزارش خبرنگار مهــر، یکــی از برنامه های حوزه 
فضایی کشــور در ســال جاری در زمینه بومی ســازی 
صنعــت ماهواره تکمیــل پروژه های ماهــواره ظفر ۲، 
ماهواره پارس ۱، ماهواره ناهید ۲، ماهواره ناوک ۱، ریز 
ماهواره های تحقیقاتی و انعقاد قرارداد طراحی و ساخت 
ماهواره هــای »پارس ۲« و »ناهیــد ۳« و آغاز طراحی 
 و ســاخت ماهواره پــارس ۳ و ماهواره ســار ۳۰ متری 

است.
براساس اعلام ســازمان فضایی ایران همچنین طراحی 
و ســاخت ۱۰ ریز ماهواره با پیلــود IOT تحت عنوان 
»منظومه ماهواره ای شهید سلیمانی« به بخش خصوصی 
ســپرده شــده اســت و عقد قرارداد برای خرید تصاویر 
ماهواره های بومی با دقت ۶ متر و ۴ متر در دســتور کار 

قرار دارد.
برنامه های بین المللی فضایی ایران

در بخــش بین الملل نیز می توان به مذاکرات با کشــور 
روســیه و مهیاسازی الزامات فنی برای نمونه های بعدی 
ماهواره »خیام«، مذاکره با طرف خارجی برای طراحی و 
ســاخت ماهواره سنجشی )انتقال دانش( و ماهواره مینی 
 )ppp( و تأمین ماهــواره مخابراتی )ژئو )انتقال دانش

اشاره کرد.
بخش دیگری از برنامه های صنعت فضایی کشور مربوط 
به توســعه صنعت پرتاب و مدار گذاری اســت. در این 
بخش نیز در ۲ حوزه بومی و بین المللی گام هایی برداشته 

شده است.
برنامه فضایی در بخش بومی سازی صنعت فضا

در بخــش بومی صنعــت پرتاب، ایجاد یــک LSP با 
اســتفاده ظرفیت بخش خصوصی، قرارداد ســریر B و 
پرتاب مطابق قراردادهای منعقده ماهواره برهای سیمرغ، 
ســیمرغ بهینه، ذوالجناح، قاصــد )۲ فروند(، قائم )یک 
فروند(، پرتاب زیر مداری کپسول زیستی جز برنامه های 

اصلی فضایی کشور است.
همچنین در حوزه بین الملل صنعت پرتاب و مدار گذاری، 
برنامه قرارداد هزار کیلوگرمی با طرف خارجی در دستور 

کار است.
برنامه های حوزه فضایی کشور در بخش توسعه کاربردها 
و خدمات فضایی شــامل اجرای تفاهم نامه با ســازمان 
نقشــه برداری به منظور تولید و به روز رسانی نقشه های 
پوششــی کشــور، اجــرای تفاهم نامه بــا وزارت جهاد 
کشــاورزی در پایش گندم، جو، برنج، گوجه، عدس، پیاز 
و پنبه و اجرای تفاهم نامه با ســازمان فناوری اطلاعات 
برای اســتفاده از تصاویر ماهواره »خیام« در پنجره واحد 
زمین و توسعه سایر کاربردها و سامانه های ارزش افزوده 

می شود.
همچنیــن توســعه علــوم و اکتشــافات فضایی بخش 
دیگر برنامه های ســازمان فضایی اســت که در بخش 
بین المللی برنامه های اکتشافات فضایی )ماه( و در بخش 
بومی تکمیل و پرتاب کپســول زیســتی و آغاز طراحی 
 و ســاخت کپســول با قابلت GNC در دست پیگیری

است.
تکمیل پد پرتاب و سوله مونتاژ پایگاه پرتاب فضایی ملی

ســازمان فضایی ایران در بخش توسعه زیر ساخت های 
کشور، سامانه رصد فضایی، توسعه آزمایشگاه های تست 
و تجمیع ماهواره کلاس ۵۰۰ کیلوگرم، توســعه فیزیکی 
آزمایشگاه تأمین تجهیزات تست و آزمایش، ایستگاه های 
زمینی سلماس و چناران را در دستور کار دارد و همچنین 
در پایگاه پرتاب، تکمیل پد پرتاب و ســوله مونتاژ پایگاه 
پرتاب فضایی ملی، پیشــرفت فیزیکی فــاز اول و آغاز 
 عملیــات عمرانی فاز دوم این پایگاه را در دســت اقدام 

دارد.
از ســوی دیگر هر ســاله از ۴ تا ۱۰ اکتبــر به نام هفته 
جهانی فضا نامگذاری شده است و امسال نیز برنامه های 
متعــددی در هفته جهانی فضا برگزار می شــود و بدین 
ترتیــب از ۱۲ تــا ۱۸ مهر مــاه اســامی مختلفی برای 
روزهــای هفته جهانی فضا در نظر گرفته شــده اســت 
 و برنامه هــا متعــددی در دانشــگاه های مختلف برگزار 

می شود.
چهارشــنبه ۱۲ مهر با عنوان »فضا و کارآفرینی« و روز 
پنجشــنبه ۱۳ مهرماه با عنوان »فناوری فضایی، صنعت 
پیشــران«، روز جمعه ۱۴ مهر، با عنوان »فضا و توسعه 
زیســت بوم هــای کارآفرینی«، روز شــنبه ۱۵ مهر ماه 
نیز عنــوان »فضا و کارآفرینی برای نســل آینده« را با 
عنــوان »فضا، اقتصاد آینده« و روز دوشــنبه ۱۷ مهر را 
با عنوان »سرریز فناوری فضایی و کارآفرینی« و عنوان 
»فضا و فرصت های کارآفرینی« را برای ســه شنبه ۱۸ 
مهرماه نامگذاری شده است که به این منظور نشست ها 
و کنفرانس هــای علمی نجومــی، کارگاه علمی کودک، 
نوجوان و بزرگســالان، نمایشگاه دستی ساز و مسابقات 
کشــوری و برنامه ای تحت عنوان شب های ۳۶۰ درجه 
با رصد و اکران آســمان نما، سمینار بررسی فرصت های 
پژوهشــی مشــترک در دانشــگاه ها و پژوهشکده های 

مختلف برگزار می شود.

 

محصول دانش بنیان زنجیرهای شــنی ویژه ماشین آلات 
راه ســازی و معدنــی که برای نخســتین بار در کشــور 
بومی سازی شده است، با حضور رییس صندوق نوآوری 

و شکوفایی رونمایی شد.
به گزارش خبرگــزاری مهر به نقل از صندوق نوآوری و 
شکوفایی، یکی از اجزای اصلی زیر و بندی ماشین آلات 
راه ســازی و معدنــی، »زنجیرهای شــنی« مخصوص 
بولدوزها و بیل های مکانیکی اســت. ایــن زنجیرها به 
دلیل قرار گرفتن روی ســطوح مختلف از جمله سطوح 
شنی، خاکی یا سنگلاخی و بر اثر وزن زیادی که تحمل 
می کنند، دچار فرسایش شده و نیاز به تعویض و بازبینی 

دوره ای دارند.
این محصول از فولاد آلیاژی ســاخته شده و بحث اصلی 
درخصوص طراحی و ســاخت این قطعه، بحث عملیات 
حرارتی و میزان سختی مورد نیاز برای ساخت آن است.

دانش   فنی تولید زنجیرهای شــنی در اختیار کشورهای 
محــدودی از جمله ایتالیا، کره جنوبی و چین اســت؛ اما 
به همت پژوهشگران شرکت دانش بنیان صنایع آهنگری 
فلزکوب )صافکو( دانش فنی تولید این قطعه در کشــور، 

بومی سازی شده و به تولید انبوه رسیده است.
با این دســتاورد، ایــران در جمع معــدود تولیدکنندگان 
زنجیرهای شــنی قرار گرفت و گام مهمی در شکســته 
شــدن انحصار و رفع مشــکلات واردات این محصول 

برداشته شد.
این شــرکت دانش بنیان ظرفیت تولید ســالیانه ۴ هزار 
رشته زنجیر شــنی را دارد . با سرمایه گذاری مناسب در 
حوزه تولید زنجیرهای شــنی و قطعات زیر و بند، علاوه 
بر تامین کامل نیاز بازار و فراهم شدن زمینه صادرات، از 
خروج ســالیانه تا ۳۰ میلیون دلار ارز از کشور جلوگیری 

می شود.
مهنــدس محمدهادی مجلســی، مدیرعامل شــرکت 
دانش بنیان صنایع آهنگــری فلزکوب در خصوص تولید 
این محصول که همزمان با برگزاری نمایشگاه ماینکس 
۲۰۲۳ رونمایی شــد، گفــت: حــدود ۵۰ درصد هزینه 
ماشین آلات راه سازی و معدنی با توجه به نحوه کارکرد و 

عملکرد آنها، مربوط به قطعات زیر و بند است.
وی خاطرنشــان کرد: جهت تولیــد قطعات زیر و بند در 
داخل کشــور تولیدکننده  عمده ای وجود نداشته و اکثرا 
این قطعات از کشورهایی مانند کره جنوبی، ایتالیا و چین 
که دانش فنی تولید این محصول را در اختیار دارند، وارد 

می شوند که ارزبری بسیار بالایی هم دارند.
مدیرعامــل این شــرکت دانش بنیان افــزود: برندهای 
معروفی مانند کوماتســو )KOMATSU( و کاترپیلار 
بــرای  را  قطعــات  ایــن   )CATERPILLAR(
ماشین آلات خود می ســازند و چند شرکت بزرگ دیگر 
از جملــه ITR، ITM، DCF تولیدکننده تخصصی 
قطعــات زیر و بندی ماشــین آلات راه ســازی و معدنی 

هستند.
مجلســی با اشــاره به موفقیت پژوهشگران این شرکت 
در بومی ســازی تولیــد زنجیرهای شــنی تصریح کرد: 
با تــلاش متخصصین و کارکنان این شــرکت با تکیه 
بر روش مهندســی معکوس و بهره منــدی از تجهیزات 
موجود، به دانش فنی ســاخت این محصول دست یافته 
و برای نخســتین بار به تولید این محصول در کشور نائل 
شده ایم. بعد از تولید نمونه های تحقیقاتی و آزمایشگاهی، 
قطعــه عملکردی نیز با موفقیت تولیــد و مورد آزمایش 
قرار گرفت و اکنون، وارد فــاز تولید انبوه این محصول 
شــده ایم. در کنار تولید انبوه زنجیرهای شنی، طراحی و 
ساخت ســایر قطعات زیر و بند ماشین آلات راهسازی و 

معدنی را نیز در دستور کار داریم.
وی تأکید کرد: زنجیرهای شنی در ماشین آلات راه سازی 
و معدنی مورد اســتفاده قرار می گیرد و طبیعتا، مخاطب 
اصلی محصول تولیدی ما، کلیه صنایع معدنی و راه سازی 

هستند که دامنه بسیار وسیع و گسترده ای دارد.
مدیرعامل شــرکت دانش بنیان صنایع آهنگری فلزکوب 
تأکید کرد: با توجه به بازار بســیار وسیع این حوزه، تنها 
خلأ موجود، جذب ســرمایه گذاری متناســب با نیاز بازار 
است که زمینه تولید با تیراژ بالا، ارتقای کیفیت و قیمت 
پایین تر نســبت به رقبای خارجی را ممکن می سازد. از 
طریق یک سرمایه گذاری وســیع می توانیم در یک بازه 
۵ ســاله علاوه بر تأمین کامل نیاز کشور و جلوگیری از 
واردات این محصول، زمینه صادرات و ارزآوری به کشور 

را نیز فراهم کنیم.
مجلســی خاطرنشــان کرد: درحال حاضــر ۶۰ نفر در 
این مجموعه مشــغول فعالیت هســتند. اگر این پروژه 
به صــورت کامل و با حداکثر ظرفیت اجرایی شــود، با 
توجــه به اینکه تنهــا تولیدکننده زنجیرهای شــنی در 
 کشور هســتیم، زمینه اشــتغال ۴۰۰ نفر فراهم خواهد

شد.
وی تأکید کرد: در صورت تحقق جذب ســرمایه گذاری 
مزبــور، می توانیم محصــولات مورد نظــر را با قیمتی 
رقابتی نســبت به محصولات چینی به بازار عرضه کنیم 
 و بالطبــع زمینه صادراتی بســیار خوبــی محقق خواهد 

شد.
پاویون شــرکت های دانش بنیان در نمایشگاه بین المللی 
فرصت های ســرمایه گذاری در معــدن و صنایع معدنی 
ایــران )ماینکس ۲۰۲۳( از ۱۲ تــا ۱۴ مهرماه ۱۴۰۲ در 
شبستان مصلی امام خمینی )ره( پذیرای بازدیدکنندگان 

است.

 کهکشان  تازه های علم
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ناسا و شــرکت های حوزه فناوری ساخت وســاز، برنامه های 
زیادی دارند تا امکان ســاختن زیستگاه های قمری را فراهم 
کنند، اما این فقط گام نخست به شمار می رود. برنامه بزرگ تر 

آینده، فراهم کردن امکان زندگی روی مریخ است.
به گزارش ایســنا و به نقل از نیویــورک تایمز، ماه مانند یک 
آهن ربا است و ما را جذب می کند. نیم قرن پیش، فضانوردان 
»آپولو Apollo(»۱۷ ۱۷( سه روز را روی این گوی حفره ای 
سپری کردند که کشش گرانشی آن نه تنها اقیانوس ها، بلکه 
تصورات ما را نیز تحت تأثیر قرار می دهد. به مدت ۷۵ ساعت، 
فضانوردان با لباس های فضایی خود روی ماه قدم زدند و سوار 
بر ماه نورد شدند و انســان ها در فاصله ۲۴۰ هزار مایل دورتر 
آنها را از تلویزیون تماشا کردند. پس از آن که آپولو در دسامبر 
۱۹۷۲ به اقیانوس آرام برگشــت، پرونده برنامه بسته شد و از 

آن زمان، ماه، ناشناخته و خالی در آسمان مانده است.
ناســا اکنون در حال برنامه ریزی برای بازگشت به ماه است. 
این بار اقامت روی ماه طولانی مدت خواهد بود و برای تحقق 
یافتن آن، ناســا قصد دارد خانه هایی را روی ماه بســازد که 
نه تنها توســط فضانوردان، بلکه برای افــراد عادی نیز قابل 
استفاده هســتند. آنها معتقدند که آمریکایی ها تا سال ۲۰۴۰، 
اولین زیرمجموعه خود را در فضا خواهند داشــت. زندگی در 
مریخ خیلی دور نیســت. برخی از افراد جامعه علمی می گویند 
جدول زمانی ناسا بسیار بلندپروازانه است؛ به ویژه پیش از این 
کــه موفقیت آن با فرود جدید روی ماه ثابت شــود، اما هفت 
دانشمند ناسا که برای این مقاله مصاحبه کردند، گفتند در نظر 
گرفتن سال ۲۰۴۰ برای احداث ساختارهای قمری در صورتی 

قابل دستیابی است که آژانس بتواند به معیارهای آنها برسد.
ناســا قرار است یک چاپگر ســه بعدی را به ماه پرتاب کند و 
سپس ســاختارهایی را لایه به لایه بســازد که از تراشه های 
ســنگ، مواد معدنی و گردوغبار ساخته می شوند و روی لایه 
بالایی ماه می نشــینند. این طرح با کمک یک فناوری جدید 
و مشــارکت با دانشگاه ها و شرکت های خصوصی امکان پذیر 
شده است. »نیکی ورکهایزر«)Niki Werkheiser(، مدیر 
بخش بلوغ فناوری ناســا گفت: ما در یک لحظه مهم هستیم 
که از برخی جهات شــبیه به یک رؤیاست و از جهات دیگر به 

نظر می رسد رسیدن به اینجا اجتناب ناپذیر بود.
ورکهایزر که خانــواده اش صاحب یک کســب وکار کوچک 
ســاختمانی بوده اند، ایجاد برنامه ها، ماشین آلات و تجهیزات 
رباتیک جدید را بــرای مأموریت های فضایی آینده راهنمایی 
می کند. وی افزود: درهای ناسا بیش از هر زمان دیگری برای 
مشارکت با دانشــگاهیان و رهبران صنعت باز است و همین 
موضوع، میدان را بســیار گسترده تر از روزهای ماموریت آپولو 
می کند. ما همه افراد مناســب را در زمان مناســب و با یک 
هدف مشــترک گرد هم آورده ایم. به همین دلیل اســت که 
فکر می کنم به هدف خواهیم رســید. همه آماده اند تا این گام 
را با هم بردارند. بنابراین، اگر توانایی های اصلی خود را توسعه 

دهیم، دلیلی وجود ندارد که امکان پذیر نباشد.
تبدیل کردن مشکل به راه حل

یکی از موانع اقامت کردن روی ماه، گردوغبار است. این پودر 
ریز آن قدر ساینده است که می تواند مانند شیشه برنده باشد. 
گردوغبار ماه در توده های مضر می چرخد و برای استنشــاق 

کردن سمی است.
 Raymond(»چهار ســال پیش، »ریموند کلینتون جونیور
Clinton Jr( معاون دفتر علــم و فناوری در »مرکز پرواز 
فضایی مارشــال« ناســا، ایده خانه ها، جاده ها و ســکوهای 
فــرود را روی یک تخته ســفید ترســیم کــرد و گفت که 
 اگرچه گردوغبار یک مشــکل اســت، امــا می تواند راه حل 

هم باشد.
کلینتــون معتقد بود که اگر بتــوان خانه های روی زمین را با 
موفقیــت از مواد معدنی موجود در خاک آن چاپ ســه بعدی 
کــرد، خانه های روی ماه را هم می توان با اســتفاده از خاک 
آن و با روش چاپ ســه بعدی ســاخت. لازم به ذکر است که 
روی مــاه، دما می تواند تا ۶۰۰ درجــه تغییر کند و ترکیبی از 
تشعشعات را به وجود بیاورد. همچنین، ریزشهاب سنگ ها هم 

برای ساختمان ها و هم برای بدنه ها خطر ایجاد می کنند.
 )Artemis(»ناسا ماموریت بازگشت خود به ماه را »آرتمیس
نام گــذاری کرده کــه در اســاطیر یونانی، خواهــر دوقلوی 
آپولو اســت. آرتمیس ۱ که اولیــن ماموریت از پنج ماموریت 
برنامه ریزی شــده این مجموعه اســت، در نوامبر گذشــته از 
»مرکز فضایی کنــدی« به همراه ربات هایی که در آن بودند 

پرتاب شد، دور ماه چرخید و سالم به زمین بازگشت.
 آرتمیس ۲ که چهار خدمه انســان از جمله اولین زن و اولین 
رنگین پوست را برای یک پرواز ۱۰ روزه در همان مسیر حمل 
می کند، برای نوامبر ۲۰۲۴ برنامه ریزی شــده است. آرتمیس 
۳ یک ســال بعد انسان ها را روی سطح ماه فرود خواهد آورد. 
دو ماموریت سرنشــین دار دیگر نیز بــرای پیش از پایان دهه 

برنامه ریزی شده اند.
دکتر کلینتون ۷۱ ســاله گفت که می داند آمریکایی ها ممکن 
اســت در طول زندگــی او روی ماه زندگــی نکنند، اما برای 
افــرادی که فقط چنــد دهه از او جوان تر هســتند، این یک 
 امــکان واقعی اســت. وی افزود: کاش بــرای دیدنش زنده 

بودم.
کلینتون ادامه داد: وقتی در مورد حضور پایدار انسان صحبت 
می کنیم، برای من بدان معناســت که یک سکونت گاه در ماه 
اســت و افرادی به طور مداوم روی ماه زندگی و کار می کنند. 
آنچه که می تواند باشد، تنها به تخیل کارآفرینان بستگی دارد.

در فضا انبار وجود ندارد
ناســا با شرکت فناوری ساخت وســاز »ICON« مستقر در 
آســتین تگزاس، برای رســیدن به هدف سال ۲۰۴۰ شریک 
شده است. شــرکت ICON برای اولین بار در سال ۲۰۲۰ 
از ناســا کمک مالی دریافت کرد و در سال ۲۰۲۲ از دریافت 
۶۰ میلیــون دلار اضافی برای یک سیســتم ساخت وســاز 
فضایــی خبر داد که می تواند فراتــر از زمین برای چاپ همه 
چیز از سکوهای فرود موشک تا زیستگاه ها در محل استفاده 
شــود. این برنامه ها تاکنون کمی بیشتر از رندرینگ)گرافیک 
رایانــه ای( بوده انــد، اما آنهــا از نظرات معمــاران »بیارکه 
اینگلس گروپ«)Bjarke Ingels Group( و »اســپیس 
اکسپلوریشــن آرکیتکچر«)SEArch+( برای ترسیم کردن 

مفاهیم و طرح ها استفاده کرده اند.
تقریبا هر چیزی را می توان به صورت ســه بعدی چاپ کرد و 
این فرآیند توســط ICON و سایر شرکت ها به عنوان یک 
راه حل سریع و مقرون به صرفه برای حل کردن بحران مسکن 
تبلیغ شده است. چاپ سه بعدی، اجسام را لایه به لایه و از روی 

یک فایل دیجیتال می ســازد. شرکت ICON در پروژه های 
ساختمانی خود روی زمین، از مصالح ساختمانی اختصاصی به 

نام »لاواکریت«)Lavacrete( استفاده می کند.
این شرکت با پروژه های بلندپروازانه غریبه نیست و خالق یک 
سیستم ساخت وســاز رباتیک به نام »ولکان«)Vulcan( در 
مقیاس بزرگ است که برای ساختن برخی از اولین خانه های 

چاپ سه بعدی در آمریکای شمالی استفاده شده است.
»جیســون بــالارد«)Jason Ballard( مدیــر اجرایــی 
ICON، در یک بیانیه خبری گفــت: اگر در مورد راه هایی 
بپرسید که فناوری ساخت افزودنی و چاپ سه بعدی به واسطه 
آن می تواند آینــده بهتری را برای بشــریت ایجاد کند، باید 

بگویم که یک پیشرفت طبیعی شگفت انگیز است.
چــاپ در فضــای عمیق، یک بعــد دیگر اســت. »پاتریک 
سوئرمن«)Patrick Suermann( رئیس موقت دانشکده 
 Texas A&M(»معماری در »دانشــگاه تگزاس ای اند ام
University( که از نزدیک با ناسا برای توسعه یک سیستم 
رباتیک ساخت وساز در فضا همکاری می کند، گفت: شیمی در 

آنجا یکسان است، اما فیزیک تفاوت دارد.
وی افزود: سفر سبک بسیار مهم است، زیرا هر کیلوگرم وزن 
اضافی که با یک موشــک به ماه برده می شــود، حدود یک 
میلیــون دلار هزینه دارد. بردن مــواد از زمین به فضا برای 
ساخت وســاز در آنجا ناپایدار است و هیچ انباری در فضا وجود 
ندارد. بنابراین، یا باید بدانید که چگونه از آنچه در فضاســت 

استفاده کنید یا هر آنچه را که نیاز دارید، به فضا بفرستید.
رقابت اولین ها

هر وســیله ای که به ماه می رود باید روی زمین مورد آزمایش 
قرار بگیرد تا اطمینان حاصل شود که می تواند در برابر محیط 
مقاوم باشــد. بنابراین، مرکز پرواز فضایی مارشال دارای بیش 
از ۱۲ اتاق آزمایش اســت که اقلام را در معرض تشعشعات و 

شرایط خلأ حرارتی مشابه فضا قرار می دهد.
»ویکتــور پریچــت«)Victor Pritchett(، مدیر بخش 
آزمایش ســیالات تجربــی و محیط زیســت در مرکز پرواز 
فضایی مارشال، گفت: اگر بتوانید از اتاق های ما جان سالم به 

در ببرید، احتمالا در فضا زنده خواهید ماند.
پیش از این که ناســا و شرکت همکار آن بتوانند خانه بسازند، 
ناســا باید سکوهای فرود را بسازد تا وقتی موشک های حامل 
چاپگرهای سه بعدی روی ماه فرود می آیند، میزان گردوغباری 

که پخش می شود، کاهش یابد.
دانشــمندان ناســا در حال حاضر برای تکمیل کردن نوعی 
بتن قمری شبیه سازی شــده کار می کنند که می تواند هنگام 
انجام شــدن آزمایش ها روی زمین، در برابر مواد ساخته شده 
از مــاه مقاومــت کند. دانشــمندان در مرکز پــرواز فضایی 
مارشــال، روی کره هایی از غبار شبیه سازی شده ماه آزمایش 
می کنند که در یک اســتوانه کوچک ریخته شــده است. آنها 
خیلی بزرگ به نظر نمی رســند و به اندازه ای کوچک هستند 
که در کف دســت قرار می گیرند، اما وقتی در برابر مشــعل 
پلاســما داده شــوند، می توانند دمای ۳۴۰۰ درجه فارنهایت 
را تحمــل کنند. این به دانشــمندان امید می دهد که ماده در 
 شــرایط واقعی با درجه حرارت جهنمی، عملکرد خوبی خواهد

داشت.
 ،)Jennifer Edmunson(»ادمونســون »جنیفــر 
زمین شــناس ارشــد مرکز پرواز فضایی مارشال، گفت: اولین 
چیزی که باید انجام شود، اثبات این مفهوم است که آیا واقعا 
می توانیم خاک روی سطح ماه را به مصالح ساختمانی تبدیل 
کنیم. اگر می خواهیم تا بازه زمانی ۲۰۴۰ زیستگاه هایی را در 

ماه بسازیم، اکنون باید توسعه را آغاز کنیم.

مردم می توانند شاهد زندگی روی ماه و مریخ باشند

چیــن قصــد دارد ســال آینده تلســکوپی 
به مــدار زمیــن بفرســتد که میــدان دید 
 آن ۳۰۰ بــار وســیع تر از تلســکوپ هابل 

است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از اسپیس، 
چین در حال آماده ســازی یک پروژه بزرگ 
اســت که نه تنها برنامــه تحقیقاتی نجومی 
کشــور را ارتقا مــی دهد، بلکه اســتفاده از 
ایســتگاه فضایی کشور را تقویت  مجموعه 

می کند.
ایــن پــروژه عظیــم یــک فضاپیمــا به 
کــه  اســت   )Xuntian(»نام»شــونتیان
تلسکوپ فضایی تحقیقاتی چین یا تلسکوپ 
 ایســتگاه فضایــی چینــی)CSST( نــام 

دارد.
نام »شونتیان«را می توان به بررسی آسمان 

ترجمه کرد.
تلســکوپ CSST به اندازه اتوبوس است و 
یک آینه اصلی با قطر ۲ متر در آن قرار دارد. 
قرار است ســال آینده این تلسکوپ اپتیکی 
ماورابنفــش بــه فضا پرتاب شــود و همراه 

ایستگاه فضایی تیانگونگ در یک مدار قرار 
گیرد. بازه ماموریت آن ۱۰ ســاله اســت اما 
ممکن اســت وظایف این ابزار فضایی ادامه 

یابد.
شــونتیان طوری طراحی شده تا عملکرد آن 
فراتر از تلســکوپ فضایی هابــل متعلق به 
ناسا باشــد. فضانوردان چینی می توانند گاه 
به گاه ابــزار فضایی بزرگ را بررســی کند 
 که نزدیک ایســتگاه فضایی این کشور مدار 

می زند.
لین شی چیانگ، معاون مدیر آژانس فضایی 
سرنشــین دار چیــن، پیش بینــی می کند 
رصدخانه های شــونتیان در مــدار زمین به 
دستاوردهای مهمی در زمینه کیهان شناسی، 

ماده و انرژی تاریک ، کهکشــان راه شیری 
و همســایه های آن و همچنین فرایندهای 
تشکیل ســتاره و تکامل سیاره های خارج از 

منظومه شمسی دست یابد.
این ابــزار همراه یک موشــک لانگ مارچ 
۵B به فضا سفر می کند. شونتیان می تواند 
به چشــم اندازی پانورامیک با وضوح بالا از 
جهان دست یابد، به طوریکه وضوح تصاویر 
آن با تلسکوپ فضایی هابل رقابت می کند.

در هر حال تلسکوپ چینی میدان دیدی ۳۰۰ 
بار وسیع تر از تلسکوپ هابل خواهد داشت. 
میدان دید ابزار در حقیقت همان محوطه ای 
اســت که یک تلســکوپ می تواند در یک 

زمان ببیند.

با میدان دید وسیع تر؛ چین تلسکوپ قدرتمندتر از هابل به فضا می فرستد

معاون برنامه ریزی و نظارت راهبردی وزارت 
ارتباطات از تدوین سند هوش مصنوعی خبر 
داد و گفــت: نیاز به تحول ســاختاری برای 
توسعه هوش مصنوعی داریم و این تحولات 

در وزارت ارتباطات ایجاد شده است.
بــه گــزارش خبرگــزاری مهر بــه نقل از 
پژوهشــگاه ارتباطات و فنــاوری اطلاعات 

و  برنامه ریزی  معــاون  انصــاری  علی اصغر 
نظارت راهبردی وزارت ارتباطات در نشست 
تخصصی »اولویت ها و تقســیم کار ملی در 
حکمرانی هوش مصنوعی با بیان اینکه سند 
و نقشــه راهی در حوزه هوش مصنوعی در 
این وزاتخانه نوشــته شده، گفت: این سند را 
در شورای عالی انقلاب فرهنگی و مرکز ملی 

فضای مجازی تشریح کرده ایم.
وی افــزود: نکتــه مهم این اســت که در 
احکام برنامه هفتــم چند حکم درباره هوش 
مصنوعی به صراحت صحبت می کند و بهتر 
اســت مرکز پژوهش های مجلس روی این 

احکام بحث و بررسی کند.
انصــاری در پایان با تأکید بــر اینکه نیاز به 

تحول ساختاری برای توسعه هوش مصنوعی 
داریــم، گفــت: ایــن تحــولات در وزارت 
ارتباطات ایجاد شده است و باید بتوانیم نفوذ 
هوش مصنوعــی را در صنایع و بخش های 

مهم اقتصادی افزایش دهیم.

معاون وزیر ارتباطات مطرح کرد؛

سند هوش مصنوعی در وزارت ارتباطات تدوین شد

شــرکت »اسپیس ایکس« اعلام کرد که روز 
۳۰ ســپتامبر، یک آزمایش را روی موشک 
»فالکــون هوی« انجام داده اســت تا آن را 
برای پرتاب کردن ماموریت »سایکی« ناسا 

آماده کند.
به گزارش ایسنا و به نقل از اسپیس، موشک 
 )Falcon Heavy(»قوی »فالکون هوی
بار   )SpaceX(»اســپیس ایکس« شرکت 
دیگر یک نفس آتشین کشید. اسپیس ایکس 
در ایکس )توئیتر ســابق( اعلام کرد که روز 

۳۰ ســپتامبر، یک آزمایش را روی فالکون 
 )KSC(»هــوی در »مرکز فضایی کنــدی
ناســا در فلوریدا انجام داده اســت.طی این 
آزمایش، در حالی که موشــک روی سکوی 
پرتــاب قرار داشــت، اعضای گــروه برای 
مــدت کوتاهی ۲۷ موتــور مرحله اول آن را 
مشــتعل کردند. این آزمایش به آماده سازی 
فالکون هوی برای پرتــاب کردن ماموریت 
»ســایکی«)Psyche( ناسا کمک کرد که 
قرار اســت روز ۱۲ اکتبر از ســکوی پرتاب 

۳۹A مرکز فضایی کندی انجام شود.
این پرتاب، »سایکی« را به یک سفر طولانی 
به سوی یک ســیارک فلزی عجیب همنام 
آن در کمربند اصلی ســیارک ها بین مریخ و 
مشتری خواهد فرســتاد.اگر همه چیز طبق 
برنامه پیش برود، کاوشــگر در سال ۲۰۲۹ 
به »ســیارک ســایکی« خواهد رسید و به 
بررســی آن خواهد پرداخت. مشاهدات این 
ماموریت می توانند اطلاعات بســیاری را در 
مورد شــکل گیری ســیارک و روزهای اولیه 

منظومــه شمســی ارائه دهند. دانشــمندان 
معتقدند ســیارک سایکی ممکن است هسته 
آشــکار یک پیش سیاره باشــد که همتایان 
آن مدت هــا پیش بــرای ســاختن زمین و 
سایر سیارات ســنگی گرد هم آمدند.فالکون 
 )SLS(»هوی پس از »سامانه پرتاب فضایی
ناســا، دومین موشک قوی است که در حال 
حاضر کار می کند. اگرچه زمانی که موشــک 
 )Starship(»استارشیپ« جدید  غول پیکر 
شــرکت اســپیس ایکس کار خــود را آغاز 
ایــن رقابت خواهد  کند، احتمــالا قهرمان 

شد.

آغاز آزمایش موشک »فالکون هوی« برای پرتاب ماموریت »سایکی«
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P باور داریم، » قلم « مقدس اســت؛ عهـــــد می بندیم همواره آن را پاس داشته 

و پاک نگاه داریم.

P باور داریم، » حرمت و حیثیت« همگان، محترم و خدشــه ناپذیر اســت؛ رعایت 

حریم اشخاص و پاسداشت کرامت انسانی افراد را اصلی ضروری و لازم می دانیم.

 P باور داریم، » آگاهی داشتن« حقی اساسی است و از این روی، خود را متعهد می دانیم

تا در روایــت رویدادها، امانتداری صادق بوده  و با دقت و ســرعت، انجام وظیفه 

نمائیم.
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کم نیســتند افراد بزرگســالی که هنوز هم اگر به طور 
اتفاقی یک تکه آدامس را قورت بدهند، به ســرعت یاد 
هشــدارهای والدین شــان در ایام کودکی می افتند که 
مــدام یادآوری می کردند که قــورت دادن آدامس، کار 
خطرناکی اســت اما آیا واقعا این کار خطرناک و برای 

سلامتی مضر است؟
به گزارش ایســنا بــه نقــل از یورونیوز، »ســایمون 
تراویس«، پروفسور گوارش بالینی در دانشگاه آکسفوردِ 
انگلیس در پاسخ به این سوال می گوید: این که آدامس 
پس از بلعیده شدن، سال ها در معده باقی می ماند، بیشتر 
شبیه یک افسانه قدیمی است که منشاء آن دقیقا معلوم 
نیســت ولی به نظر می رســد که کارِ والدین هایی باشد 
که قصد داشتند مانع آدامس جویدن فرزندانشان بشوند.

تراویس ســپس توضیــح داد: بلعیدن آدامــس تنها در 
صورتی برای بدن مضر است که بیش از حد انجام شود 
که در موارد بســیار نادری هم مشاهده می شود. منظور 
از بیش از حد هم بلعیدن ســه تکه آدامس یا بیشتر در 

روز است.
او افــزود: اگر آدامــس را قورت بدهیــد، از معده عبور 
می کند و وارد روده می شــود و در پایان هم بدون هیچ 
تغییری از بدن دفع می شــود. اما مواردی وجود دارد که 
آدامــس در نوزادان و حتی کودکانی کــه تعداد زیادی 
آدامس را قورت داده اند، موجب انسداد روده شده است. 
البته من طی بیش از 30 سالی که طبابت می کنم، هرگز 

به چنین موردی برنخورده ام.
»آرون کارول«، پروفسور برجسته طب اطفال و مدرس 
دانشــگاه ایندیانا در آمریکا هم هشــدارهای داده شده 
توســط برخی پدر و مادرها در مورد خطر بالای قورت 
دادن آدامس را بی مورد دانست و گفت: بلعیدن آدامس 
به شما آسیبی نمی رساند اما به نظر من بهتر است که به 

طور مستمر این کار را انجام ندهید.
او توضیــح داد: آدامس هیچ ارزش غذایی ندارد. آدامس 
از شــیرین کننده ها، طعم دهنده ها و رایحه های مبتنی 
بر صمغ ســاخته می شود. پایه صمغی آن هم مخلوطی 
از الاســتومرها، رزین هــا، چربی ها، امولســیفایرها و 
موم هاست. بنابراین نمی توان گفت که آدامس یک ماده 

غذایی سالم است.
با این وجود، هــم کارول و هم تراویس تاکید دارند که 
بلعیدن آدامس برای افرادی که اختلالاتی در دســتگاه 
گــوارش خود دارنــد، می تواند باعث بروز مشــکلاتی 
شــود. بر این اساس، افرادی که دارای بیماری گوارشی 
همچون کرون یا ســرطان نیستند، تنها در صورتی پس 
از بلعیدن چند آدامس به پزشک مراجعه کنند که دردی 

در دستگاه گوارش خود احساس کنند.
 

رئیس گروه مدیریت بیماری های قابل انتقال بین انسان 
و حیوان وزارت بهداشــت، در خصوص دسترســی به 
واکســن هاری برای آن دسته از شــهروندانی که دچار 

حیوان گزیدگی می شوند، توضیحاتی داد.
محمدرضا شــیرزادی، در گفتگو با خبرنگار مهر گفت: 
واکســن هاری برای موارد حیوان گزیدگی در بعضی از 
مراکز جامع خدمات ســلامت کشــور وجود دارد و این 
طور نیست که در همه مراکز، این واکسن موجود باشد.

وی با اشــاره به ارائه خدمات رایــگان در مراکز جامع 
ســلامت، افزود: افرادی کــه دچار حیــوان گزیدگی 
می شــوند، در ابتدا بــرای آنها اقدامات درمانی شــامل 
شستشوی محل گزش و سرم ضد هاری و بعد اگر لازم 

باشد، واکسن هاری تزریق می شود.
شــیرزادی با اشــاره به وجود دو نوع واکســن هاری 
فرانسوی و هلندی در کشور، گفت: این واکسن ها مورد 

تأیید سازمان جهانی بهداشت است.
وی افزود: تزریق واکســن هاری بر اســاس سابقه فرد 

دچار حیوان گزیدگی، از 2 تا 4 نوبت تزریق می شود.
رئیس گروه مدیریت بیماری های قابل انتقال بین انسان 
و حیوان وزارت بهداشت، با اعلام این مطلب که واکسن 
هاری بر اســاس موقعیت جمعیتــی در بعضی از مراکز 
خدمات جامع ســلامت توزیع می شود، گفت: در تهران، 
۶ یا ۷ مرکز به صورت شبانه روزی این واکسن را دارند 
و در تعدادی دیگر از مراکز خدمات جامع ســلامت نیز، 
تا پایان وقت اداری، امکان دسترســی به واکسن هاری 

وجود دارد.
شــیرزادی در واکنش به گلایه یکی از شــهروندان که 
فرزند او در پارک پردیسان مورد حمله سگ بی صاحب 
قرار گرفته و برای تهیه واکســن هاری با مشکل مواجه 
شده بود، افزود: واکســن هاری در تمامی مراکز جامع 
خدمات سلامت وجود ندارد و ممکن است در دسترسی 
به واکسن دچار مشکل شده باشد. اما به آسانی می توان 
از طریق جســتجوی اینترنتی، آدرس مراکز را به دست 

آورد.

عضو شــورای عالی نظام پزشکی، نسبت به افزایش ۷5 
درصدی قیمت داروی بی حسی دندانپزشکی هشدار داد.

بــه گزارش خبرگــزاری مهر، بهنام عباســیان، با بیان 
اینکــه هیچ نهــادی در عرصه سیاســت گذاری حوزه 
ســلامت جوابگوی افزایش ۷5 درصــدی قیمت ماده 
اولیه کار دندانپزشــکان نیســت، گفت: در حالی که در 
ســال 1402 شــاهد افزایش گلوبال 20 درصدی تعرفه 
دندانپزشکی بودیم، و حال که سه ماه از تعیین تعرفه ها 
می گذرد جامعه دندانپزشکی شــاهد افزایش ۷5 درصد 
تعرفه کارپول است و این در حالی است که عدم رعایت 

تعرفه های مصوبه پیگیری تعزیراتی دارد.
وی بــا طرح این پرســش که چرا ســازمان غذا و دارو 
مقابل اینچنین بی مهری ها ســکوت کرده است و کسی 
پاســخگوی افزایــش قیمت ها در حــوزه تأمین مواد و 
تجهیزات دندانپزشکی نیســت، اظهار داشت: در چنین 
شــرایطی مقصر کیست، چرا هزینه ندانم کاری متولیان 
عرصه سلامت را از جیب همکاران دندانپزشک پرداخت 

می کنند.
عباسیان گفت: چرا هیچ نهادی جوابگوی افزایش قیمت 
شدید داروی اساســی خدمات دندانپزشکی نیست، چرا 
همکاران ما در ســازمان غــذا و دارو و تولید کنندگان 
داخلی برنامه ریزی مناســبی برای تأمین ماده بی حسی 
دندانپزشــکی نمی کنند. اگر خط تولیــد »کارپول« به 
صرفه نیســت چرا این سوبســید را باید دندانپزشــکان 
پرداخــت کنند، چرا تعرفــه را حداقــل در حیطه مواد 
مصرفی به روز نمی شود، شاید وقت آن فرا رسیده است 
سیاستگذاران عرصه سلامت به خصوص معاونت درمان 

وزارت بهداشت به این مسئله ورود کنند.
وی خاطر نشان کرد: مسئولان عرصه سلامت همواره دم 
از انصاف و عدالت می زنند و زیاده خواهی دندانپزشکان 
را به رخ جامعه دندانپزشــکی می کشند و خود را مبرا از 
هرگونه اشتباه می دانند. در شروع سال، افزایش حداقلی 
تعرفه دندانپزشکی باعث بی انگیزگی و تعطیلی مطب ها 
و ورشکســتگی کلینیک های دندانپزشکی شد. حال که 
اداره و ارگان های دولتی همانند ســازمان امورمالیاتی و 
شــهرداری ها وجوه خود را از پزشــکان و دندانپزشکان 
گرفتند، ســازمان امور مالیاتی مالیات را 5 برابر کرده و 

کسی هم جوابگو نیست.
 

رئیس مجمع عمومی نظام پزشــکی کشور تاکید کرد: 
ارزش واقعی خدمات پزشکی باید مشخص شود.

دکتــر محمد حســین انصــاری مود در گفــت و گو با 
ایسنا، گفت: شــرایط مساعدی برای نگهداری پزشکان 
متخصص در کشــور و به دنبال آن در خراسان شمالی 
نداریم که این امر ریشه در مسائل مختلفی دارد که این 
عوامل سبب می شوند تا پزشکان خود را از دست دهیم.

وی اظهــار کرد: جامعه پزشــکی ما دچار مشــکلات 
معیشــتی هســتند و باید برای رفع این مشکلات توجه 
ویژه ای شــود و بایــد ارزش واقعی خدمات پزشــکی 

مشخص شود.
رئیس شــورای هماهنگی نظام پزشکی خراسان شمالی 
افــزود: بیمه ها باید در پرداخــت ارزش واقعی خدمات 

همت بگمارند.
وی ادامه داد: در حــال حاضر 30 درصد از هزینه های 
درمان توســط بیمه ها و ۷0 درصد توســط مردم و به 

صورت آزاد پرداخت می شود.
دکتر انصاری مود تصریح کرد: از ســوی دیگر سازمان 
های بیمه گر به تعهدات خود به درستی عمل نمی کنند 
و پرداختی هــا به روز انجام نمی شــود، به طوری که 

گاهی اوقات تا شش ماه هم طول می کشد.
وی تاکید کرد: به طور کلی باید درصد مناسبی از تولید 
ناخالص ملی به امر بهداشت و درمان اختصاص باید که 
این درصد هم اکنون در ســطح منطقه ای بسیار پایین 
است و در کشــورهای همجوار درصد مناسبی از تولید 

ناخالص ملی صرف بهداشت و درمان می شود.
ایــن مقام مســئول خاطرنشــان کرد: هجمــه هایی 
به پزشــکان می شــود چه از باب مســائل اجتماعی، 
چــه از باب مالیــات و ... که این امــر زمینه نارضایتی 
 جمــع کثیــری از پزشــکان متخصــص را بــه وجود

می آورد.
وی گفــت: تعرفــه هــای پزشــکی در همه ســطوح 
ناعادلانه اســت و این ناعادلانه بودن طوری شــده که 
همکاران پزشکی رغبتی برای انجام عمل های جراحی 
غیراورژانس نداشــته باشد، هرچند که وظایف همکاران 
مــا ایجاب می کند که باید در هر شــرایطی خدمات را 

ارائه کنند.

   خبر 
  

رئیس مجمع عمومی نظام پزشکی کشور:

ارزش واقعی خدمات پزشکی باید 
مشخص شود 

    دانستنی
 

آیا قورت دادن آدامس خطرناک 
است؟

عضو شورای عالی نظام پزشکی عنوان کرد؛

افزایش 75 درصدی قیمت داروی 
بی حسی دندانپزشکی
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رئیس انجمن آندوســکوپی های گوارشــی ایــران درباره 
وضعیت پراکندگی ســرطان های دستگاه گوارش در کشور، 
گفت: در نوار شــمالی کشور، ســرطان معده و مری شیوع 
نســبتا بالاتری دارند و هرچه به سمت جنوب حرکت کنیم، 
شیوع ســرطان روده بزرگ افزایش می یابد. شیوع سرطان 

کبد نیز در تمام کشور روندی مشابه دیده می شود.
دکتر کامران باقری لنکرانی در گفت وگو با ایسنا، گفت: در 
جهان 2۶ درصد سرطان ها مربوط به سرطان های گوارشی 
اســت؛ ولی 35 درصد مرگ ناشــی از سرطان ها مربوط به 
سرطان های گوارشی و کبدی اســت و این نشان می دهد 
که تاثیر این ســرطان ها در امید به زندگی، بیش از شــیوع 

آنها است.
ســرطان معده اولین عامل مرگ ناشی از سرطان در 

کشور
وی افزود: در کشــور ما نیز آمارها حاکی از این اســت که 
کماکان ســرطان معده اولین عامل مرگ ناشی از سرطان 
در کشور است. شــیوع ســرطان معده به دلایلی از جمله 
رعایت بهداشــت و کاهش عفونت »هلیکوباکتر پیلوری« 
)نوعی باکتری اســت که می تواند باعــث ایجاد عفونت در 
معده و اثنی عشر شود( کاهشی شده است؛ اما نوع دیگری از 
سرطان معده که ارتباط خاصی با هلیکوباکتر ندارد و بیشتر 
با سبک زندگی غربی مانند مصرف فست فود، سیگار، الکل 
و افزایش چاقی مرتبط است، افزایش یافته است و متاسفانه 

این نوع از سرطان هم سنین جوان تری را درگیر می کند.
روند افزايشی سرطان معده در گروهی از زنان

وزیر اســبق بهداشت اظهار کرد: موضوع تلخی که گزارش 
می شــود این است که خانم های جوان تر یعنی بین سن 30 
تا 40 ســال یکی از قربانیان جدید این نوع از سرطان های 
وابسته به سبک زندگی هستند؛ به همین دلیل باید در این 
گروه نســبت به سوءهاضمه های پایدار، یعنی آنهایی که به 
درمان معمولی پاسخ نمی دهند و یا در فردی اتفاق می افتاد 
که علائم هشــدار دهنده ای مانند کاهش وزن، کم خونی، 
احساس توده در بدن یا سابقه فامیلی دارند، حساس تر باشیم 

تا بتوانیم این گروه را هم پیگیری کنیم.
وی با تاکید بر اهمیت پیشگیری از بیماری و شناسایی آن، 
تصریح کرد: بدن خانم ها نســبت به عوامل خطر محیطی، 
حساس تر است و زمانی که یک خانم سیگار می کشد، الکل 
مصرف می کند و یا با مواد شــیمیایی نامناســبی که مثلا 
ممکن اســت در ظروف یکبار مصرف یا لوازم آرایشی غیر 
استاندارد وجود داشته باشــد، مواجه می شود، پاسخ بدن به 
این مخاطرات محیطی سخت تر است. زنان مقداری از این 
نظر در برابر مواد ســرطان زا آسیب پذیرتر هستند؛ به همین 

دلیل اطلاح سبک زندگی در این گروه بسیار مهم است. 

نقش چاقی در بروز سرطان معده
این فــوق تخصص بیماری های گــوارش و کبد، چاقی را 
عامل مهمی در بروز سرطان معده خواند و اظهار کرد: چاقی 
همواره در کشور ما در میان خانم ها بیشتر بوده است و هنوز 
هم مقداری نســبت به آقایان بیشتر است که باید به عنوان 

یک فاکتور قابل تغییر، اقدام به اصلاح آن کرد.
وی با بیان اینکه در بروز ســرطان های گوارشی نمی توان 
فاکتــور ژنتیــک را تغییر داد، بیان کرد: البته خوشــبختانه 
مشــخص شــده اســت که حتی اگر فردی ژن مرتبط با 
بیماری های سرطانی داشته باشــد، با تغییر سبک زندگی،  
ورزش کردن، عدم مواجهه با دخانیات، الکل و... می تواند از 

بروز ژن هم جلوگیری کند.
وضعیت شیوع سرطان های دستگاه گوارش در کشور

ایــن متخصــص بیماری های داخلــی دربــاره وضعیت 
پراکندگی سرطان های دســتگاه گوارش در کشور، تصریح 
کرد: در نوار شــمالی کشور، ســرطان معده و مری شیوع 
نســبتا بالاتری دارنــد و هرچه به ســمت جنوب حرکت 
می کنیــم شــیوع ســرطان روده بزرگ افزایــش می یابد. 
 شیوع ســرطان کبد نیز در تمام کشور روندی مشابه دیده

می شود.
وی افــزود: اولین علت مرگ ناشــی از ســرطان در ایران 
سرطان معده، ســومین علت سرطان کبد و هشتمین علت 
نیز سرطان روده بزرگ است؛ اما این موضوع در استان های 

مختلف سهم اندکی متفاوت دارد.
غذای مانده از عوامل بروز سرطان معده

لنکرانی بــا تاکید بر اینکه عوامل محیطــی در این نوع از 
پراکندگی ســرطان ها در کشــور نقش دارد، گفت: در نوار 
شمالی کشــور استفاده از مواد غذایی مقداری مانده تر مانند 
ماهی دودی و یا شــورها که احتمال آلودگی با قارچ دارند، 
بیشتر است و ممکن است اینها مقصر ابتلا به سرطان باشند. 
از ســوی دیگر روش پخت و پز هم در بروز سرطان ها موثر 
اســت؛ هرچه در پخت و پز از سوخت های فسیلی استفاده 
شــود و درون خانه آلودگی وجود داشته باشد، احتمال بروز 

ســرطان ها بیشتر می شــود و برعکس اگر از سوخت پاک 
اســتفاده شود و تهویه خانه مناســب باشد، احتمال ابتلا به 
سرطان های گوارشی بویژه گوارشی فوقانی کاهش می یابد.

توصیه به سنین بالای 45 سال
رئیس انجمن آندوســکوپی های گوارشی ایران با ذکر این 
نکته که در شناســایی برخی بیماری هــا غربالگری خوبی 
انجام نمی شــود، تصریح کــرد: در مورد ســرطان معده، 
غربالگری خوبی نداریم و بیشــتر اقدام ما بر اساس علائم 
بیمار و سابقه خانوادگی است. در مورد سرطان روده بزرگ 
خوشــبختانه غربالگری وجود دارد و این امر در برنامه های 
وزارت بهداشــت قرار گرفته اســت که برای افراد بالاتر از 
45 ســال، آزمایش خون نهفته در مدفوع توصیه می شــود 
که این آزمایش اگر با روش های جدید گرفته شــود هر دو 
ســال یکبار و اگر با روش های قدیمی گرفته شود باید هر 

سال تکرار شود.
برداشتن ضايعات پیش سرطانی با کولونوسکوپی

وی افزود: در صورتی که پاســخ این تست مثبت باشد، گام 
بعدی انجام کولونوســکوپی است که این موضوع به تازگی 
در کشور آغاز شــده است و شاید پوشــش کاملی نداشته 
باشــد اما، با همین شرایط هم توانســتیم تعداد بیشتری را 
با ضایعات پیش ســرطانی روده بزرگ شناسایی کنیم. این 
ضایعات پیش ســرطانی از طریق کولونوسکوپی کاملا قابل 
درمان اســت. افزایش آگاهی درخصوص علائم بیماری و 
تلاش برای ارتقای سواد سلامت مردم در این زمینه اهمیت 

فراوانی دارد.
لنکرانی با اشــاره به اینکه سال گذشــته 12 هزار مبتلای 
جدید به ســرطان روده بزرگ و ۶000 فوتی ناشــی از آن 
داشتیم، گفت: ســرطان روده بزرگ نیز تا حد زیادی قابل 
پیشــگیری اســت که این مهم با غربالگری بــه موقع و 
برداشتن ضایعه پیش  سرطانی محقق می شود، این امکانی 

است که در مورد همه سرطان ها ممکن نیست.
نقش امکانات نوين در شناسايی سرطان ها

او با اشــاره به اینکه یکی از اقدامات تشــخیصی پر شمار 
در همه جای دنیا آندوســکوپی های گوارشــی است، بیان 
کــرد: این اقدام تشــخیصی در طول زمــان تکامل یافته 
اســت؛ یعنی اگر در گذشــته از آندوســکوپی صرفا برای 
تشخیص استفاده می شد، امروزه بیشتر استفاده ما تشخیص 
پیشرفته و اقدامات درمانی و تهاجمی پیشرفته است. برخی 
ســرطان ها در مرحله اول با آندوسکوپی درمان می شود؛ از 
طرفی برخی بیماری هایی که درمان آن در گذشته راهی جز 
جراحی نداشت نیز امروز با این شیوه درمان می شود. امروزه 
می توان با امکانات موجود از روی شکل بافت روده، سرطان 

را تشخیص داد.

رئیس انجمن آندوسکوپی های گوارشی ایران تشریح کرد:

شیوع بالاتر سرطان معده در نوار شمالی کشور 

رزماری، گیاه معطری که هزاران ســال است 
که توسط انسان اســتفاده می شود اما آنها از 

برخی فواید آن بی خبر مانده اند.
به نقل از هلث، نتایج تحقیقات نشان می دهد 
که رایحه رزماری می تواند عملکرد شناختی 

را بهبود بخشــد و افراد را سریع تر و دقیق تر 
کند.

رزماری گیاهی بســیار محبــوب در منطقه 
مدیترانه اســت که افراد غذاهــای زیادی با 
برگ های تــازه آن طبخ می کننــد. عصاره 
رزماری نیز از دیرباز توسط انسان ها استفاده 
شده اســت و قدمت آن به تمدن های مصر 

باستان باز می گردد.
برای ایــن تحقیق، 20 نفر در معرض مقادیر 
مختلف 1، 8_سینئول، جز اصلی رزماری قرار 

گرفتند.
نتایج نشــان داد که هرچه شــرکت کنندگان 
پس از استنشــاق رزماری، 1، 8- ســینئول 

بیشــتری در جریان خون خود داشته باشند، 
در آزمون هایی شناختی ســریع تر و دقیق تر 

عمل می کنند.
محققان توضیح دادنــد: در اینجا برای اولین 
بار نشــان می دهیم که عملکرد در کارهای 
شــناختی به طور قابل توجهــی با غلظت 1، 
8- سینئول جذب شــده پس از قرار گرفتن 
در معــرض عطر رزماری مرتبط اســت و با 

غلظت های بالاتر بهبود می یابد.
علاوه بر ایــن، این اثرات با نتایج ســرعت 
و دقت مرتبط شــد که نشــان می دهد این 
رابطه یک معامله ســرعت و دقت را توصیف 

نمی کند.

1، 8- ســینئول فرار همچنین در بسیاری از 
گیاهان معطر دیگر مانند خلیج، افســنطین، 
مریــم گلــی و اکالیپتوس یافت می شــود. 
گیاهــان از اســانس بــرای دفــاع در برابر 
 گیاهخواران و شــکارچیان گیاهخوار استفاده

می کنند.
ترکیب رزماری همچنین خلق و خوی افراد را 
کمی بدتر می کند شاید به این دلیل که بوی 

آن مورد پسند همه افراد نیست.
دکتر مارک ماس، محقق ارشــد این تحقیق 
گفت: فقط رضایت با ســطوح 1، 8- سینئول 
و به طــور جالبی با برخــی از نتایج عملکرد 
شــناختی رابطه معناداری داشت که منجر به 
این پیشنهاد جالب شد که خلق و خوی مثبت 

می تواند عملکرد شناختی را بهبود بخشد.

گیاه معطری که شما را باهوش تر می کند

واکسن هاری در کدام مراکز تزریق 
می شود 

عوامل

 استرس

 در محیط کاری 

ترس از اخراج 

شدن 

محیط کاری 

استرس زا

فشار ناشی 

از حفظ سطح 

بهینه کاری 

استرس شغلی 

مهمترين عامل 

زيان آور روحی –

روانی محیط کار 

است.

ارتباط ضعیف

اضافه کاری 

بیش ازحد 

ضرب الاجل های 

غیرواقع بینانه 

اینفو گرافیک: ندای هرمزگان/س.عطایی


